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(Viac sa dočítate na str. 5)

Namiesto Planetária mesto peniaze použije na realizáciu 
prekrytia Staromestskej ulice
H

lavné mesto 
zmenilo ešte 
z a č i a t k o m 

leta zámer, ako naloží 
s miliónovou kompen-
záciou za pozemky 
pod bývalým Parkom 
kultúry a oddychu 
(PKO). Podľa primá-
tora Matúša Valla in-

vestície presunuté do 
projektu Plató Sta-
romestská, prinesú 
obyvateľom väčšiu 
pridanú hodnotu. 
„V prvom rade sa nám 
tým podarí aspoň čias-
točne zaceliť jazvu, 
ktorú mesto utrpelo 
bývalým režimom, keď 

prišlo k radikálnemu 
oddeleniu podhradia 
a historického centra. 
Po druhé,  namiesto 
planetária v hodnote 
približne ôsmich mi-
liónov eur, ktoré by 
mesto ani nevlastnilo, 
ani neprevádzkovalo a 
developer by ho podľa 

vlastných zámerov ko-
merčne zhodnocoval, 
sa preinvestuje pri-
bližne 11 miliónov eur 
priamo do majetku 
mesta," uviedol pri-
mátor. 

218 metrov dlhý 
verejný park

Komunikáciu, ktorou 
denne prejdú stov-
ky áut, má prekryť 
konštrukcia s množ-
stvom zelene, lavič-
kami, ihriskami pre 
deti či workoutovými 
preliezkami pre do-
spelých. Čiastočne by 
sa tak “zahojila rana“

zo 70-tych rokov mi-
nulého storočia, kedy 
sa uprednostnili autá 
a vznikla tak štvorprú-
dovka, ktorá rozdelila 
Staré Mesto od hrad-
ného kopca. 

(pokračovanie na str. 14)

Rajonizácia 
ambulancií 
v Bratislave? 
Ak nepatríte pod 
obvod špecializo-
vaného lekára, ten 
Vás nemusí ošet-
riť. Obvodný lekár 
či špecialista vás 
poslal na röntgen 
v rámci Bratislavy, 
kam ste boli zvyk-
nutí chodiť celé 
roky, no po prícho-
de na pracovisko 
vás odmietli ošet-
riť?
Ako dôvod pritom 
pracovníci štátneho 
zariadenia uviedli, že 
nespadáte pod ich ob-
vod. Tieto praktiky sú 
v hlavnom meste čo-
raz častejšie, napriek 
tomu, že v uplynu-
lom obdobní neprišlo 
k rajonizácii. Ako je to 
teda možné? 
„Potreboval som si dať 
spraviť röntgen pľúc, 
na ktorý ma poslala 
moja obvodná lekár-
ka. Tá mi odporučila 
zájsť na pracovisko 
Poliklinika Mýtna, 
v Starom Meste. Nie 
je to pre mňa ďaleko 
a pracujú tam skutoč-
ne rýchlo. Málokedy 
sa čaká, pretože po 
mojich skúsenostiach 
tam okolo obeda ne-
zvykla byť ani noha. 
Preto ma vždy v mi-
nulosti takmer okam-
žite vzali a spravili mi 
potrebné vyšetrenie. 
Zvykli ma tam po-
sielať aj špecialisti, 
ku ktorým chodím 
s inými zdravotnými 
problémami,“ nazna-
čil nám v úvode Bra-
tislavčan Jakub, ktorý 
išiel po röntgen pľúc 
na Polikliniku Mýtna 
vlastne na istotu. Na 
veľké prekvapenie tu 
ale tento rok prvý raz 
nepochodil. 
(pokračovanie na str. 11)

Obrovský záujem 
návštevníkov o lesopark

B
ratislavský le-
sopark ročne 
navštívi až mi-

lión ľudí. Najväčšiu 
návštevnícku skupinu 
tvoria peší, rastúcou 
skupinou sú cyklis-
ti. Počet cyklistov sa 
šplhá na približne 250 
tisíc ročne. Ich domi-
nantnou lokalitou je 
Biely Kríž. V najna-
vštevovanejšom me-
siaci sa celkový počet 
ľudí, ktorí do lesopar-
ku prišli, vyšplhal 
na takmer 118 tisíc. 
Získané dáta majú 
slúžiť na lepšie pláno-
vanie v Bratislavskom 

lesoparku. Bratislava 
Tourist Board (BTB) 
v spolupráci s Mest-
skými lesmi v Brati-
slave zozbierali za-
ujímavé dáta počas 
dvoch minulých ro-
kov. Najzaujímavejšie 
informácie poskytli aj 
verejnosti. „Najväč-
šiu skupinu návštev-
níkov Bratislavské-
ho lesoparku tvoria 
peší (61% zo všetkých 
návštevníkov), na-
sledovaní cyklistami 
s 24 %-ným podielom.

(pokračovanie na str. 15)

Hrozí Rusovciam 
nútená správa? 

Téma „Re-
k o n š t r u k c i e 
a nadstavby 

školskej jedálne“ 
v bratislavských 
Rusovciach nie je 
jednoduchá. No prá-
ve pre viaceré kom-
plikácie a hrozbu 
nútenej správy pre 
mestskú časť, stojí 
za pozornosť. 
Starosta MČ Bratislava 
– Rusovce, Radovan 
Jenčík (nezávislý), 
považuje za problém 
vysúťaženú spoločnosť 
PS Stavby, s. r. o., kto-
rej dva dni pred tým, 
ako nastúpil do funkcie 

starostu mestskej časti 
Bratislava – Rusovce, 
v decembri 2022, jeho 
predchodkyňa Lucia 
Tuleková-Henčelová
(kandidovala za Team 
Bratislava, PS), pod-
písala dodatok zmlu-
vy č. 3, ktorý všetkým 
Rusovčanom zneprí-
jemnil život. Dodatok 
zmluvy číslo 3 od mo-
mentu jeho podpísa-
nia, teda s okamžitou 
platnosťou, zaktivoval 
všetky dovtedajšie ne-
uhradené pohľadávky 
Rusoviec voči fi rme PS 
Stavby.

(pokračovanie na str. 4)

Ako sme 
volili v roku 
2020?
Predčasné parlament-
né voľby sa budú konať 
v sobotu 30. septem-
bra, kedy rozhodneme 
o ďalšom smerovaní 
nielen Slovenska, ale aj 
nášho hlavného mesta 
Bratislavy. V deviatych 
parlamentných voľ-
bách od vzniku Slo-
venska sa bude o pria-
zeň voličov uchádzať 
dovedna 25 subjektov.  
Pozrime sa však, ako 
sme v Bratislave voli-
li v roku 2020, tesne 
v „predvečer“ pandé-
mie, ktorá výrazne 
ovplyvnila život na 
Slovensku v najbližších 
dvoch rokoch. 
Volebná účasť bola 
v roku 2020 v Brati-
slave 72,6 %, čo bolo 
to ďaleko nad celoslo-
venským priemerom 
65,8 %. Pred tromi rok-
mi jasne zvíťazila stra-
na OĽANO s 24,25 %, 
čo predstavovalo viac 
ako 70-tisíc hlasov, na-
sledovaná PS SPOLU 
16,22 % a SAS 13,49 %. 
SMER-SD obsadil štvr-
té miesto s 11,54 %, Za 
ľudí 10,04 % a Sme ro-
dina 5,61 %. 
Pripravili sme krátky 
prehľad kandidátov 
s trvalým pobytom 
v hlavnom meste 
(v rámci politických 
subjektov, ktoré majú 
podľa augustových 
preferencii, šancu do-
stať sa do parlamentu).

(pokračovanie na str. 6-7)
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Cestujete za škôlkami či školami v Bratislave? 
Mapovali sme situáciu v mestských častiach
P

odľa štatistické-
ho úradu počas 
uplynulých ro-

kov rástol počet oby-
vateľov Bratislavy vo 
všetkých mestských 
častiach. Najviac 
v Ružinove. Aj preto sa 
v miestnom školstve 
hovorilo najmä o ne-
dostatku kapacít v ma-
terských a základných 
školách. Tie museli 
často improvizovať 
a obraz detí učiacich 
sa v provizórnych 
priestoroch jedálne či 
telocvični nebol neob-
vyklým javom. 

No v niektorých mest-
ských častiach sa veci 
pomaly menia k lep-
šiemu. Pomohla nie-
len výstavba nových 
priestorov a ich fi nan-
covanie z európskych 
peňazí, ale aj postup-
ne meniaca sa demo-
grafi cká krivka. Ako 
si vedie vaša mestská 
časť? A kde ešte tre-
ba s komplikáciami 
s kapacitami počítať aj 
v ďalších rokoch, pre-
zradíme nasledovnom 
prehľade.

Petržalka plánu-
je vytvoriť verejné 
jasle
V mestskej časti 
s najväčším počtom 
obyvateľov, v brati-
slavskej Petržalke, 
nastúpi v školskom 
roku 2023/2024 do 
verejných základných 
škôl predbežne viac 
ako 7300 detí, do ma-
terských škôl viac ako 
3200 detí. V minulos-
ti tu rezonoval pre-
dovšetkým problém 
s kapacitnými mož-
nosťami materských 
škôl. Ešte v roku 2019 
nedokázali v Petržal-
ke prijať až 915 detí 
a v roku 2021 zamietli 
stovky žiadostí rodi-
čov o umiestnenie. No 
tento problém je, pod-
ľa vyjadrenia mestskej 

časti, nateraz zažeh-
naný. 

Na jednej strane po-
čet žiadostí o umiest-
nenie detí v MŠ klesá 
(tabuľka), na druhej 
strane Petržalka vy-
budovala nové triedy, 
ktoré pokryli zvyšné 
potreby na umiestne-
nie. „Vďaka dostatku 
miest v škôlkach sa 
tak môžeme po 12 ro-
koch opäť pýšiť tým, 
že v školskom roku 
2022/2023 sme doká-
zali prijať všetky deti, 
ktoré do 31. decembra 
2022 dovŕšili 3 roky 
a ktoré nemali špeciál-
ne potreby,“ informo-
vala Bratislavský ku-
riér mestská časť.

V ďalších krokoch sa-
mospráva plánuje vy-
tvoriť petržalské ve-
rejné jasle, pozrieť sa 
na problém s umiest-
nením detí so špeci-
álnymi problémami 
a skvalitniť stravova-
nia detí. 

Naopak dopyt o pri-
jatie na školskú do-
chádzku má stú-
pajúcu tendenciu. 
Situáciu podľa samo-
správy komplikuje 

úprava z dielne minis-
terstva školstva o zave-
dení povinnej školskej 
dochádzky pre deti so 
statusom cudzinca s 
dočasným útočiskom. 
„Z pozície samosprávy 
žiadne plány ani rieše-
nia aktuálne nemáme 
a počkáme si na ná-
vrh opatrení z dielne 
Ministerstva. Zatiaľ 

budeme postupovať 
tak, ako doteraz - deti 
z Ukrajiny aj z iných 
krajín budeme do MŠ 
aj ZŠ umiestňovať 
podľa dostupných ka-
pacít,“ uviedla Mária 
Halašková, hovorkyňa 
Mestskej časti Brati-
slava - Petržalka.

V najbližších rokoch 
samospráva predpo-
vedá, že v Petržalke 
bude pôrodnosť kle-
sať. Plné triedy v ma-
terských a základných 

školách tak prestanú 
byť realitou.

Situáciu v Ružino-
ve komplikuje ne-
dostatok kvalifi ko-
vaných pedagógov
Vysoký dopyt po škôl-
kach či školách dlho-
dobo zaznamenáva 
ďalšia pre rodiny s 
deťmi obľúbená mest-

ská časť – Ružinov. 
Podľa samosprávy tu 
pribudlo v minulom 
školskom roku päť 
tried na Tomášiko-
vej ulici a dve triedy 
na Hraničnej ulici pre 
deti v predprimárnom 
vzdelávaní. Mestská 
časť od septembra 
2023 otvorila aj novú 
materskú školu na 
Ivanskej ceste so štyr-
mi triedami. 
Čo sa týka základných 
škôl, nové kapacity 
pribudnú v rámci Zá-

kladnej školy na Me-
dzilaboreckej ulici a 
Základnej školy SNP 
na Ostredkovej uli-
ci. Školám tu situáciu 
komplikuje nadmer-
ná administratívna 
záťaž. „Keďže zákon 
umožňuje zákonným 
zástupcom podať ne-
obmedzené množstvo 
žiadostí o prijatie na 

predprimárne vzde-
lávanie a zároveň aj 
zúčastniť sa viacerých 
zápisov na povinnú 
školskú dochádzku, 
narastá tým neúmer-
ná administratívna 
záťaž pre školy v čase 
prijímania žiakov. 
Navyše sa tým výraz-
ne komplikuje a zne-
prehľadňuje situácia,“
informuje Ružinov. 
Mestská časť by uví-
tala, ak by sa vymedzil 
počet možných poda-
ní ako je to pri prijí-
maní žiakov na stred-
né školy.    
Samospráva pre Brati-
slavský kuriér uviedla, 
že v posledných ro-
koch vyhovela väčšine 
záujemcov o vzdeláva-
nie. Situáciu v miest-
nom školstve však 
komplikuje nedosta-
tok kvalifi kovaných 
pedagógov a odbor-
ných zamestnancov 
v školských zariade-
nia.

Staré Mesto zvažu-
je potrebu novej zá-
kladnej školy s ma-
terskou školou
O prijatie do mater-
skej školy v mestskej 
časti Bratislava – Staré 

Mesto žiadali v škol-
skom roku 2022/2023 
rodičia 595 detí. Pri-
hlášok na tento školský 
rok bolo o málo viac, 
a to 674. Staromešťa-
nia podľa samosprávy 
umiestnili všetky deti 
s trvalým pobytom 
v Starom Meste do 
miestnych materských 
škôl. Prispel k tomu 
aj vznik jednej triedy 
na MŠ Heydukova. 
Škôlka rozšírila svoje 
kapacity o 25 miest. 
V najbližšom obdo-
bí čaká prestavbu MŠ 
Myjavská.

Rovnako rodičia 
umiestnili všetky deti 
do miestnych škôl. 
Aktuálne mestská časť 
fi nišuje v ZŠ Dubová. 
V nadchádzajúcich 
mesiacoch tu vznikne 
8 kmeňových tried pre 
120 detí plus niekoľko 
odborných učební.

Základné školy pre-
verila, tak ako v nie-
ktorých ďalších mest-
ských častiach, len 
situácia na Ukrajine. 
"Vo veľmi krátkom čase 
sme dokázali do lavíc 
posadiť až 250 detí. 
Vo vzdelávaní na sta-
romestských školách 
pokračujú aj v škol-
skom roku 2023/2024. 
Je to naozaj vysoké čís-
lo, ďalšie kapacity pre 
deti z Ukrajiny sme 
museli mierne obme-
dziť,“ uviedla mestská 
časť.

Vedenie mestskej čas-
ti zvažuje potrebu 
vzniku novej základ-
nej školy s materskou 
školou na jej území.  
Dôvodom má byť de-
mografi a aj výstavba 
v Starom Meste.

Karlova Ves sa plá-
nuje sústrediť na 
skvalitňovanie škôl
Mestská časť Bratisla-
va - Karlova Ves otvo-

Školský rok

2023/2024
2022/2023
2021/2022
2020/2021

Počet žiadostí 
o umiestnenie 
dieťaťa v MŠ

1284
1356
1553
1803

Dopyt o prijatie detí 
na povinnú školskú 
dochádzku do ZŠ

1463
1331
1226
1083

Výstavba MŠ Kadnárova
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75. koncertná sezóna 2023 / 2024
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stále miesta za najlepšie ceny v predaji do 6. 10. 2023

celý článok nájdete 
na bakurier.sk

rila v školskom roku 
2023/2024 o jednu 
triedu materskej ško-
ly naviac. Tá prinies-
la možnosť umiestniť 
ďalších 23 detí. Podľa 
mestskej časti prijali 
všetky trojročné kar-
lovské deti, dokonca 
aj tie, ktoré dovŕšia tri 
roky aj po septembri. 

Nárast o takmer 100 
žiadostí však zazna-
menala samospráva 
u detí nastupujúcich 
do 1. ročníka do zák-
ladnej školy. Zároveň 
vysvetľuje, že v tomto 
prípade išlo aj o zdvo-
jené zápisy detí, ktoré 
sa hlásia na súkrom-
né a cirkevné školy. 
Napriek nárastu majú 
deti v Karlovej Vsi 
vzdelávanie v prvom 
ročníku v rámci spá-
dových škôl zabezpe-
čené. 

V budúcnosti tak ka-
pacity na školách 
zvyšovať neplánujú. 
„Vzhľadom na to, že 
demografi a bude mať 
klesajúcu tendenciu 
a naše kapacity sú 
dostatočné, nepri-
pravujeme ich ďalšie 
zvýšenie,“ uviedla sa-
mospráva. Dodáva, že 
aktuálnou prioritou 
je skôr skvalitňovanie 
vnútorného i vonkaj-
šieho priestoru škôl.

Rača otvára školu 
na Plickovej ulici, 
kapacity v škôlkach 
chýbajú
Asi najväčším projek-
tom v mestskej časti 
Bratislava - Rača, kto-
rá sa týka školských 
zariadení, je projekt 
základnej školy na 
Plickovej ulici. Roky 
opustená a chátrajú-
ca budova základnej 
školy opäť ožila. Po 

pätnástich rokoch sa 
do nej v týchto dňoch 
vracajú žiaci. Vytvore-
ných je tu 25 tried pre 
640 žiakov. Napĺňať sa 
bude postupne, infor-
muje mestská časť. 

K novému školskému 
roku tu bude otvore-
ných päť prváckych, 
štyri druhácke a jed-
na tretiacka trieda. 
Pribudne aj moderný 
vonkajší areál. V rámci 
exteriérového vyučo-
vania sa bude pri škole 
pestovať vinič a vybu-
dujú vyvýšené záhony 
a skleník. Do základ-
ných škôl si v Rači na 
školský rok 2023/2024 
podalo prihlášku 406 
žiakov, prijali 261 žia-
kov. 

Aj pri materských 
školách dopyt prevy-
šuje dostupné voľné 
miesta. V aktuálnom 

školskom roku prijali 
všetky deti, čo majú 
do augusta štyri roky, 
no nie všetkých troj-
ročných. Situáciu má 
zlepšiť výstavba no-
vej MŠ Kadnárova. 
Počíta sa tu so štyrmi 
triedami pre 88 detí. 
Starosta mestskej čas-
ti Michal Drotován na 
sociálne sieti uviedol, 
že po dokončení tejto 
škôlky bude vedieť ga-
rantovať na nasledujú-
cich minimálne 10 ro-
kov, prijatie všetkých 
detí vo veku tri roky a 
viac z Rače, Krasňan aj 
Rendezu .

Vrakuňa
Vo Vrakuni je porov-
nateľný dopyt opro-
ti voľným miestam 
v škôlkach a školách. 
Mierne navýšenie 
bolo podľa mestskej 
časti spôsobené prijí-
maním detí odídencov 

a vytvorenie spoloč-
ného školského obvo-
du s okrajovou obcou 
mimo Bratislavy. Po-
dobne ako v Karlovej 
Vsi sa aj Vrakuňa sú-
stredí predovšetkým 
na obnovu a moder-
nizáciu všetkých MŠ 
a ZŠ v ich zriaďovateľ-
skej pôsobnosti.

V DNV dokončili je-
den z najdôležitej-
ších projektov za 
40 rokov
Napriek tomu, že do-
pyt po umiestnení 
mierne rastie, ani deti 
z mestskej časti Brati-
slava – Devínska Nová 
Ves nemusia za škôl-
kou či školou dochá-
dzať. 

V minulom školskom 
roku začala mest-
ská časť s realizáciou 
nadstavby a prístavby 
Základnej školy Ivana 

Bukovčana. Vzniklo 
osem nových tried. 
Tie boli počas tých-
to letných prázdnin 
skolaudované, takže 
od nového školského 
roka 2023/2024 sú de-
ťom k dispozícii.

Realizáciou nadstavby 
a prístavby tejto ško-
ly samospráva získala 
dostatok voľných ka-
pacít, ktoré môže pod-
ľa potreby využívať pre 
uspokojenie záujmu 
o umiestnenie dieťaťa 
v školskom aj pred-
školskom veku. „Do-
stavba základnej školy 
na ulici Ivana Bukov-
čana je jedným z naj-
dôležitejších projek-
tov v oblasti školstva 
za ostatné dekády.

Text: Jana Pohanková

Foto: Facebook Michal Drotován

Spoločnosti GPN, 
s.r.o. IČO: 36 713 422, 
so sídlom Partizán-
ska 27, Bratislava 811 
03, ktorá prevádzkuje 
špecializovanú gyne-
kologicko-pôrodnícku 
nemocnicu s označe-
ním sanatórium KOCH, 
k článku, ktorý bol zve-
rejnený 19.4.2023, na ti-
tulnej strane periodickej 
publikácie Bratislavský 
kuriér, číslo 04, ročník 
XVII, v spodnej polovi-
ci v ľavej časti pod ná-
zvom: „Je pôrodnica na 
Kramároch v ohrození“?
Informácie uverejne-
né v článku boli v časti 

neúplné a v rozpore so 
skutočným skutkovým 
stavom. 

Spoločnosti GPN sa 
ospravedlňujeme.

Sanatórium KOCH je 
Špecializovaná gyneko-
logicko-pôrodnícka ne-
mocnica, ktorej zriaďo-
vateľom je MZ SR.
Sanatórium Koch, je 
neúplný historický ná-
zov pre Špecializovanú 
gyn.-pôrodnícku nemoc-
nicu, ktorá je poskyto-
vateľom zdravotníckej 
starostlivosti v odbore 
gynekológia a pôrodníc-

tvo od roku 1947 (kedy 
neboli prevádzkované 
štátne nemocnice na 
Kramároch, v Ružinove 
a Petržalke.
V roku 1992 bolo gyne-
kologicko-pôrodnícke 
oddelenie pretransfor-
mované MZ SR na gy-
nekologicko-pôrodnícku 
nemocnicu (v texte ako 
Sanatórium Koch).  Dňa 
30.6.2011 bolo Sanató-
rium Koch pretransfor-
mované na Špecializo-
vanú gyn.-pôrodnícku 
nemocnicu, ktorej zria-
ďovateľom je MZ SR. V 
rozhodujúcom čase bolo 
Sanatórium Koch naj-

modernejšia nemocnica 
v SR, ktorá poskytuje 
kompletnú ambulantnú 
aj ústavnú zdravotnú 
starostlivosť v odbore 
gynekológia a pôrod-
níctvo, vrátane mamo-
grafi ckého vyšetrenia 
prsníkov. Sanatórium 
Koch má pôrodné izby 
a operačné sály, kde 
sa vykonávajú aj zložité 
gynekologické operácie 
(ročne viac ako 2000). 
Sanatórium Koch je za-
radené do siete nemoc-
níc, vrátane novej Opti-
malizácie nemocníc.
Sanatórium Koch 
poskytuje v rámci 

gyn.-pôrodníckej sta-
rostlivosti kompletnú 
prenatálnu starostlivosť, 
vrátane špecializova-
ných ultrazvukových vy-
šetrení. Kapacita pôrod-
ných sál je 1500 pôrodov 
ročne. V roku 2021 sa v 
Sanatóriu Koch naro-
dilo 1488 detí, vrátane 
predčasných pôrodov 
od 34.týždňa tehotnosti. 
Snahou lekárov sú pre-
dovšetkým prirodzené 
pôrody (23% cisárskych 
rezov, priemer pracovísk 
v SR je 30%). Kompli-
kácie počas tehotnosti, 
pôrodu a v šestonedelí 
sanatórium manažuje 

vo vlastnej réžii. Prekla-
dy tehotných robí sana-
tórium podľa „Koncepcie 
gynekológie a pôrodníc-
tva iba pri predčasnej 
pôrodnej činnosti pred 
34. týždňom gravidity 
(ročne cca 10 žien). No-
vorodencov Sanatórium 
Koch prekladá výlučne 
v prípade potrebného 
operačného zákroku 
pri závažných stavoch 
´do Národného ústavu 
detských chorôb, ročne 
medzi 8 – 12 novoro-
dencov. Všetky ostatné 
komplikácie nemocnica 
rieši sama na svojom 
pracovisku.

Ospravedlnenie
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Hrozí Rusovciam nútená správa?
(Dokončenie zo str. 1)

A tie predstavovali 
sumu prevyšujúcu 400 
tisíc eur, ako dedič-
stvo bývalého vede-
nia MČ. Do podpisu 
dodatku číslo 3 totiž 
zmluva určovala, že 
všetky hradené fak-
túry museli najskôr 
prejsť viacstupňovou 
kontrolou. Novému 
starostovi teda s ná-
stupom do funkcie 
nezostávalo iné, ako 
pokračovať v stavbe 
novej časti základnej 
školy a zo dňa na deň 
riešiť aj vzniknutú fi -
nančnú situáciu, kto-
rú sťažoval fakt, že 
v obecnej kase jeho 
predchodkyňa dlžnú 
čiastku nenechala. 

Podpis dva dni pred 
koncom funkcie
Dodatok zmluvy č. 3 
bol účinný hneď na-
sledujúci deň po pod-

pise, bez odkladného 
účinku a bez schvále-
nia na Ministerstve in-
vestícii, regionálneho 
rozvoja a informatizá-
cie Slovenskej republi-
ky (MIRI). „Navyše sa 
stal účinným skôr, ako 
bol schválený dodatok 
č. 2. Prijatím dodatku 
č. 3 sa stali okamžite 
splatné faktúry, kto-
ré neboli vyhotovova-
né v súlade so zmlu-
vou. Bolo preto nutné 
ich opraviť tak, aby 
sme nemali tzv. neo-
právnené výdavky vo 
vzťahu k Ministerstvu 
investícií. Tak či tak 
sme museli uvoľňovať 
vlastné zdroje, ako aj 
rezervný fond, keďže 
naša mestská časť ne-
mala vybavený úver 
na prefi nancovanie 
stavby. Napriek tomu, 
že miestne zastupiteľ-
stvo tento úver v minu-
losti schválilo,“ priblí-
žil problémy, ktoré na 

dennej báze už mesia-
ce rieši starosta Jenčík. 

Nedokončená 
práca   
Vysvetlil tiež, že tretí 
dodatok okrem prác 
naviac, upravuje aj 
dátum dokončenia 
stavby. Dodatkom sa 
pre stavebnú fi rmu 
posunul termín o me-
siac neskôr, čo bolo do 
13. 6. 2023. „Napriek 
tomu, že som opako-
vane na stretnutiach 
stavebnej fi rme dek-
laroval, že je v mojom 
záujme dielo včas do-
končiť, čo dokazovali 
aj mimoriadne zvo-
lané zastupiteľstvá 
za účelom vyplatenia 
spomínaných faktúr, 
tak aj napriek tomu 
spoločnosť PS Stavby, 
dňa 26. 04. 2023, jed-
nostranne prerušila 
práce. Dôvodom bolo, 
že 28. 3. 2023 sme 
mali na stavbe štát-

ny stavebný dohľad, 
ktorý konštatoval, že 
v prípade, ak nevydo-
kladujeme, ako sa Sta-
vebný úrad Petržalka 
vysporiadal s búra-
ním pôvodného objek-
tu, budú našu stavbu 
považovať za čiernu 
stavbu,“ poukázal na 
ďalší vzniknutý prob-
lém Jenčík. Pôvodne 
totiž malo ísť o projekt 
nadstavby na budovu 
niekdajšej jedálne, no 
so začiatkom staveb-
ných prác bola pôvod-
ná budova nečakane 
zbúraná. Prakticky tak 
ide o stavbu úplne no-
vej budovy. 
Nové vedenie MČ sa 
napriek viacerým ne-
zrovnalostiam snažilo 
s pôvodným stavební-
kom problémy riešiť, 
neuhradené faktúry 
po predchádzajúcom 
vedení postupne uhrá-
dzať. Zároveň fi rmu 
PS Stavby opakovane 
vyzývali na dokonče-
nie diela, aby bezod-
kladne pokračovali 
v prácach, no žiaľ, ne-
úspešne. „Naopak. 
Dňa 07. 06. 2023 zho-
toviteľ jednostranne a 
svojvoľne odstúpil od 
Zmluvy o dielo, pri-
čom lehota na dokon-
čenie mala zhotovi-
teľovi uplynúť 13. 06. 
2023 (pôvodne 13. 05. 
2023). Je teda zjavné, 
čo bolo ich cieľom, už 
keď prerušili práce. 
Vedeli, že dielo nestih-
nú dokončiť a zvolili 
si vlastnú stratégiu,“ 
nestačí sa čudovať sta-
rosta. 

Termín, ktorý 
nepustí
Po uplynutí zmluv-
ného termínu na do-
končenie diela, sta-
rosta MČ zo svojej 
pozície riadne vyzval 
zhotoviteľa diela, 
aby odovzdal stavbu 
a stavenisko aj s daný-
mi dokladmi (revízne 
správy, stavebný den-

ník, atď. ), s lehotou do 
22. 06. 2023. „Nakoľko 
sa tak nestalo, boli sme 
nútení 23. 06. 2023 
o 9.00 hod. ráno, pri-
volať notárku a za jej 
prítomnosti sme odvŕt-
ali zámky na stavbe. 
Celý priebeh nám teda 
osvedčila notárka. 
Aktuálne už prebieha 
verejné obstarávanie 
na zvyšné stavebné 
a dokončovacie práce 
a na vybavenie s tým, 
že úplne posledný 
možný termín na do-
končenie diela je 31. 
12. 2023,“ nestráca od-
hodlanie starosta Ru-
soviec s tým, že všetky 
postupy a úkony kon-
zultuje a overuje ich 
správnosť na MIRI.

Pokuty pre MČ
Počas posledného 
rokovania na pôde 
ministerstva súčas-
né vedenie MČ opäť 
narazilo na sporný 
dodatok zmluvy č. 3, 
ktorý dva dni pred 
koncom funkcie pod-
písala bývalá starost-
ka Rusoviec a ktorého 
predmet je pre MIRI 
problémový. Musí byť 
preto predložený na 
kontrolu. V prípade, 
že sa nepodarí tento 

dodatok obhájiť, Ru-
sovciam hrozí korek-
cia stavby vo výške 
25 % z celkovej sumy 
stavby, ktorá prevyšu-
je dva milióny eur. „Za 
verejné obstarávanie 
sme už dostali 5 % ko-
rekciu, plus neopráv-
nené výdavky, naviac 
práce mimo zmluvu a 
v prípade, že nedoká-
žeme obhájiť dodatok 
zmluvy č. 3, blížime 
sa ku škode vo výške 
takmer 800 000 eur, čo 
by určite malo dopad 
na plynulý chod našej 
mestskej časti,“ vyčíslil 
starosta straty. 

Koľko bude napo-
kon rekonštrukcia 
stáť?
„Túto otázku dostá-
vam pomerne často 
a úprimne, momentál-
ne na ňu neviem odpo-
vedať. Jediné, čo viem 
je, že máme čas len 
do konca roka 2023. 
Za nedodržanie ter-
mínu dokončenia, 
nám hrozí až 100 % 
korekcia, čo je viac 
ako 2 milióny eur. 
A to by pre mestskú 
časť Bratislava – Ru-
sovce, predstavovalo 
nútenú správu," dodal 
starosta.                             (vt)

Vyjadrenie fi rmy PS STAVBY

Zákazku rekonštrukcie a nadstavby školy v Rusovciach sme začali 
realizovať s veľkým elánom a nasadením a investovali sme do nej 
veľké množstvo energie. Bola to pre nás výzva a zároveň sme mali 
radosť z toho, že môžeme zrealizovať verejnoprospešnú stavbu. Ako 
však čas bežal, ukazovalo sa, že nás čaká oveľa viac problémov s ve-
cami mimo samotnú realizáciu diela, ako s dielom samotným. Jed-
nak sa tento projekt významne spolitizoval a na prelome volebných 
období sa v rôznych súvislostiach využíval na predvolebnú kampaň 
a zároveň sa začali vynárať nedostatky projektového manažmentu 
zo strany Rusoviec. Technické riešenia sa menili za pochodu, bez 
riadneho dopracovania projektovej dokumentácie, naše faktúry 
na ktoré sme obci poskytli splatnosť 60 dní sa neuhrádzali načas 
a v priemer boli v omeškaní takmer 2 mesiace, takže výstavbu sme 
vlastne fi nancovali my. Upozornenie na odstúpenie od zmluvy bolo 
adresované objednávateľovi už v januári 2023 a to z dôvodu nepla-
tenia za vykonané práce. Tento stav sa nezmenil a nezlepšil ani po 5 
mesiacoch ku dňu odstúpenia od zmluvy, ale práve naopak sa naše 
nároky voči mestskej časti Rusovce vyšplhali na takmer 600 000 eur 
(vystavené a prevzaté faktúry, vystavené súpisy prác, zabudované 
práce, materiály, objednané výrobky a pod.), z čoho napr. len okná 
a dvere zabudované na stavbe už od decembra 2022 tvoria viac ako 
100 000 eur a do dnes nie sú zaplatené.
MČ Rusovce znemožnila riadnu realizáciu diela aj tým, že už v de-
cembri 2022 pozastavila práce zápisom z kontrolného dňa a opa-
kovane aj zápisom do stavebného denníka v marci 2023, nakoľko 
nemala k dispozícii realizačnú projektovú dokumentáciu, ktorú ne-
odovzdala ani k dátumu nášho odstúpenia od zmluvy. Mnohým ďal-
ším svojím konaním a rovnako aj nekonaním nám znemožnili dielo 
riadne dokončiť o čom existuje rozsiahla dokumentácia v stavebných 
denníkoch, záznamy z kontrolných dní, mailová a iná komunikácia.

Miloš Milanovič, riaditeľ
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Primátor tvrdí, že ľudia si nové parkovanie obľúbili 
a sľubuje električku do Petržalky už o rok
V 

druhej polovi-
ci augusta HN 
televízia pri-

niesla rozhovor s pri-
mátorom Bratislavy 
Matúšom Vallom, 
z ktorého vyberáme 
niekoľko aktuálnych 
tém, ktoré zaujímajú 
obyvateľov mesta.
Dozviete sa napríklad, 
že Vallo verí, že elek-
trička bude do Petr-
žalky premávať už 
o rok, v septembri 
2024. Tvrdí, že projekt 
parkovania je dobrý, je 

na neho hrdý, a že má 
veľmi veľa pozitívnych 
referencii najmä od 
rezidentov. Zaznelo aj 
to, že vodiči majú vy-
užiť Einsteinovu ulicu 
namiesto Rázusovho 
nábrežia, ktoré síce je 
dopravnou tepnou, no 
uprednostnilo od sep-
tembra cyklistov pred 
autami. 

V závere sa pokúsil vy-
svetliť význam projek-
tu Plató Staromestská 
a prečo ho uprednost-

nil pred plánovaným 
Planetáriom.

Zatiaľ to bude 
bez pokút
Projekt petržalskej 
električky je pre Bra-
tislavu témou minulé-
ho aj tohto desaťročia. 
Primátor dnes tvrdí, že 
po Karloveskej radiále 
je to už druhý elek-
tričkový projekt, ktorý 
za krátky čas dáva Bra-
tislave. Hoci starosta 
Petržalky Ján Hrčka 
aj starosta Jaroviec Jo-

zef Uhler vidia reálne 
termín dokončenia až 
v roku 2025, vedenie 
mesta si stojí za termí-
nom už presne o rok. 
„Termín garantovať 
samozrejme nechcem, 
ale tvrdím, že budeme 
robiť všetko preto, aby 
sa to stihlo,“ vyhlásil 
primátor. Čo sa týka 
pokút za nedodržanie 
zmluvných termínov 
pri tejto stavbe, zatiaľ 
Vallo nevie, či bude 
od dodávateľa žiadať 
kompenzácie.

Parkovanie má 
mesto plne pod 
kontrolou
V auguste mesto pre-
bralo správu nad par-
kovacími miestami 
v Starom Meste zhru-
ba v počte viac ako 
3500 miest od spoloč-
nosti BPS Park, a.s. a 
začlenilo ich do mest-
ského systému PAAS. 
BPS Park naopak tvr-
dí, že je to v rozpore so 
zákonom a tak o správ-
nosti konania mesta 
rozhodne až súd. Nie 

je tajomstvom, že ide 
o nemalé peniaze, kto-
ré sa na tomto území 
vyberú, čo môže mesto 
využiť podľa Valla 
na budovanie rôznych 
verejných priestorov. 
Na otázku, či projekt 
parkovania považuje 
za úspešný, odpove-
dal primátor, že ide 
o dôležitý projekt 
a bolo nutné ho uro-
biť.

(bak, zdroj hnonline.sk/tv)

Rázusovo nábrežie 
patrí cyklistom
Bezpečnú cyk-

loinfraštruk-
túru lepšie 

prepojenú s už 
existujúcimi cyklot-
rasami má priniesť 
zmena organizácie 
dopravy na Rázu-
sovom a Vajanské-
ho nábreží, ktorej 
práce boli dokon-
čované začiatkom 
septembra. Čo 
všetko sa zmenilo? 

Oddelené 
cyklopruhy
Jednou z najvýraznej-
ších zmien je vybu-
dovanie oddelených 
cyklopruhov. Aby sa 
nábrežie stalo do-
stupnejším a bezpeč-
nejším pre chodcov 
a cyklistov, v úseku 
od Mosta SNP po Ša-
fárikovo námestie sa 
v oboch smeroch zria-
dil vo vonkajšom jazd-
nom pruhu samostat-
ný oddelený pruh pre 
cyklistov (doteraz tu 
nebola žiadna cyklot-
rasa a pohyb cyklistov 
po úzkom chodníku 
plnom chodcov bol 
zakázaný). 
V mieste zastávok 
MHD bude cyklopruh 
vedený cez priestor za-
stávky a v niektorých 
úsekoch, najmä pri 
Šafárikovom námes-
tí, pôjde o zmiešaný 
cyklopruh a buspruh, 
aby sa minimalizoval 
dopad tejto zmeny na 

MHD. Dopravné si-
mulácie totiž ukazu-
jú, že najväčšie riziko 
zdržania je práve na 
mieste, kde sa jazdné 
pruhy zlievajú. 

Jeden jazdný pruh
A keďže v spomína-
nom úseku nie je do-
statok miesta na plno-
hodnotnú bezpečnú 
cyklotrasu – na nábre-
ží prišlo aj k zruše-
niu jedného jazdného 
pruhu – pre indivi-
duálnu automobilovú 
dopravu tak v oboch 
smeroch zostane za-
chovaný jeden jazdný 
pruh. Dopravné dáta 
ukazujú, že až 70 per-
cent vozidiel cestu 
po nábreží používa 
na prejazd, ich cieľo-
vou destináciou teda 
nie je územie medzi 
Mostom Lanfranconi 
a Landererovou uli-
cou. 
Zámerom mesta nie 
je zmestiť rovna-
ký počet vozidiel do 
polovičného počtu 
jazdných pruhov, ale 
motivovať vodičov vy-
užívať napríklad trasu 
po Einsteinovej ulici 
na druhej strane Du-
naja a prechod cez 
niektorý z mostov v 
závislosti od cieľovej 
destinácie. Práve Ein-
steinova ulica je na 
tranzitnú dopravu di-
menzovaná a prejazd 
touto trasou za bež-

ných okolností trvá 
približne rovnako dlho 
ako trasa po nábreží 
(ktorá je zaťažená kri-
žovatkami a svetelnou 
signalizáciou). 

Zrušenie odbočení
Projekt však zahŕňa 
aj ďalšie komplexné 
zmeny – úpravu sve-
telnej signalizácie, 
úpravu priechodov 
a debarierizáciu či 
zrušenie niektorých 
odbočení. Dopravné 
prieskumy ukazujú, 
že zápchy na Vajan-
ského nábreží spôso-
bovalo aj odbočovanie 
vozidiel cez električ-
kovú trať na Fajnoro-
vo nábrežie v smere 
zo Šafárikovho námes-
tia a do Kúpeľnej uli-
ce v smere od Mosta 
SNP. Kým odbočujúce 
auto dávalo prednosť 
vozidlám v protismere 
a električke, vozidlá za 
ním museli stáť. Toto 
zdržanie sa po novom 
minimalizuje zruše-
ním možnosti ľavých 
odbočení. Fajnorovo 
nábrežie zostane na-
ďalej dostupné pre 
vozidlá v smere od 
Mosta SNP, Kúpeľná 
ulica bude bez zmeny 
dostupná v smere od 
Šafárikovho námestia, 
pričom od Mosta SNP 
bude po novom do-
stupná cez Mostovú 
a Medenú ulicu.

(bak, inba.sk)

JUDr. Branislav Záhradník

Svoje podnety môžete posielať na adresu redakcia@bakurier.sk.

Trápim sa tým ako pre-
dísť sporom v rodine 
pri mojom dedičstve. 
Vlastním byt a záhra-
du. Chcem, aby byt po 
mojej smrti pripadol 
mojej dcére, ktorá sa 
o mňa stará, opatru-
je ma a byt potrebuje. 
Synovi, ktorý sa o mňa 
zaujíma omnoho me-
nej a nie je mi ochot-
ný pomáhať by som 
chcela, aby mu zostala 
záhrada. Záhrada má 
však omnoho men-
šiu hodnotu ako byt 
a obávam sa, že syn 
s tým nebude súhlasiť. 
Nechcem ho vydediť, 
ale chcem spísať zá-
vet a rozhodnúť komu 
čo pripadne.
V tejto situácii je spí-
sanie závetu racionál-
nym rozhodnutím, 
nakoľko pri neexisten-
cii závetu by prebehlo 
dedenie zo zákona. 
V rámci tzv. prvej de-
dičskej skupiny by 
rovnakým dielom de-
dili poručiteľove deti 
a manžel. Ak poručiteľ 
nemá manžela, dedia 

rovnakým dielom vý-
lučne poručiteľove deti. 
Pri dedení zo zákona sa 
neprihliada na mieru 
poskytnutej starostli-
vosti voči poručiteľovi, 
nezohľadňujú sa vzťahy 
v rodine ani majetkové 
potreby jednotlivých 
poručiteľových detí. 
Prirodzene pri vypo-
riadaní dedičstva môžu 
medzi sebou uzavrieť 
dedičia dohodu, ktorou 
si rozdelia majetok aj 
inak ako na základe de-
dičských podielov, ale 
v uvedenom prípade asi 
nie je reálne sa spolie-
hať, že syn by súhlasil 
s rozdelením dedičstva 
ako píšete. 
Preto je vhodné spísať 
závet. Dôležité je do-
držať pri jeho spísaní 
všetky zákonné náleži-
tosti ako ich ustanovuje 
§476 a nasl. Občianske-
ho zákonníka. Odpo-
rúčam obrátiť sa s uve-
denou problematikou 
na notára, aby ste mali 
dostatočnú právnu is-
totu, že závet vo for-
me notárskej zápisnice 
bude riadne spísaný 
a uložený v príslušnom 
registri. Nie je to však 
podmienka, platný je aj 
závet, ktorý je spísaný 
vlastnoručne, ak sú spl-
nené všetky zákonné 
podmienky. 
Podľa §477 Občianske-
ho zákonníka v záve-
te poručiteľ ustanoví 
dedičov, prípadne určí 
ich podiely alebo veci 
a práva, ktoré im majú 
pripadnúť. Ak nie sú 

podiely viacerých de-
dičov v závete urče-
né, platí, že podiely 
sú rovnaké. V tejto 
súvislosti si však tre-
ba uvedomiť, že zákon 
stanovuje ochranu 
tzv. zákonných dedi-
čov. Podľa §479 Ob-
čianskeho zákonníka 
maloletým potomkom 
sa musí dostať as-
poň toľko, koľko robí 
ich dedičský podiel 
zo zákona, a plnole-
tým potomkom as-
poň toľko, koľko robí 
jedna polovica ich 
dedičského podielu 
zo zákona. Pokiaľ 
tomu závet odporu-
je, je v tejto časti ne-
platný, ak nedošlo 
k vydedeniu uvede-
ných potomkov. 
Z uvedeného vyplýva, 
že ak syna nevydedíte 
(vydedenie potomka 
musí spĺňať niektorú 
zo zákonom stano-
vených podmienok 
podľa §469a Občian-
skeho zákonníka) má 
nárok pri dedení zo 
závetu aspoň na po-
lovicu svojho dedič-
ského podielu, ak by 
sa dedilo zo zákona. 
V tomto konkrétnom 
prípade je potrebné, 
aby syn dostal aspoň 
jednu štvrtinu z celko-
vej hodnoty dedičstva 
(bytu a záhrady). Ak 
hodnota záhrady ne-
dosahuje túto hodno-
tu, bol by závet v tejto 
časti neplatný a dedilo 
by sa podľa zákona, t.j. 
rovným dielom. 

P á ik díPrávnik radí
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redčasné voľby do Ná-
rodnej rady Slovenskej 
republiky sa uskutočnia 

už tento mesiac. V sobotu 30. 
septembra pristúpime k vo-
lebným urnám a budeme si 
vyberať spomedzi politických 
kandidátov. Ak u vás pri výbe-
re politika rozhoduje aj jeho 
miesto trvalého bydliska, tak 
prinášame zoznam kandidá-
tov z Bratislavy, a to v kandi-
dujúcich stranách, ktoré by sa 
podľa augustových priesku-
mov získali nad 5 %. 
Číslo politickej strany uvá-
dzame podľa vyžrebovaných 
čísiel kandidátnych listín pre 
voľby do Národnej rady Slo-
venskej republiky v roku 2023. 

3) Progresívne Slovensko

1. Michal Šimečka, DPhil, 39 
r., podpredseda europarla-
mentu, Bratislava
2. Lucia Plaváková, JUDr., 
PhD., 39 r., advokátka, Brati-
slava
3. Michal Truban, Ing., 39 r., 
podnikateľ, športovec, Brati-
slava
4. Tamara Stohlová, MSc., 34 
r., environmentalistka, Brati-
slava
5. Tomáš Valášek, M.A., 51 r., 
poslanec parlamentu, Brati-
slava
6. Zora Jaurová, Mgr. art., 50 
r., producentka, expertka na 
kultúru, Bratislava
7. Ivan Štefunko, Mgr., 46 r., 
podnikateľ, Bratislava
8. Simona Petrík, Mgr., 40 r., 
podpredsedníčka samospráv-
neho kraja, Bratislava
11. Štefan Kišš, Ing., MSc., 41 
r., ekonóm, Bratislava
13. Oskar Dvořák, Mgr., 32 r., 
expert na zdravotníctvo, Bra-
tislava
17. Michal Sabo, Mgr., 41 r., 
podpredseda samosprávneho 
kraja, Bratislava
23. Branislav Vančo, JUDr., 40 
r., právnik, Bratislava
24. Tina Gažovičová, Mgr., 
PhD., 36 r., expertka na škol-
stvo a vzdelávanie,Bratislava
28. Dana Kleinert, Mgr. art., 
48 r., vicestarostka pre škol-
stvo, kultúru a soc. veci, Bra-
tislava
29. Dávid Dej, 27 r., mestský 
poslanec, Bratislava
30. Veronika Veslárová, Mgr., 
35 r., právnička, manažérka, 
Bratislava
34. Natália Nash, PaedDr., 50 
r., riaditeľka odboru, Bratisla-
va
36. Gréta Gregorová, 22 r., 
študentka, miestna poslanky-
ňa, Bratislava
39. Branislav Tichý, PhDr., 44 
r., humanitárny pracovník, 
Bratislava
42. Soňa Košičiarová, prof. 
JUDr., PhD., 58 r., vysokoškol-
ská učiteľka, Bratislava
43. Adam Sarlós, Bc., 31 r., 
mestský poslanec, cykloakti-
vista, Bratislava
48. Martina Kolláriková, Ing. 

arch., 52 r., PR konzultantka, 
Bratislava
50. Anna Dojčanová, Mgr., 61 
r., konateľka fi rmy, Bratislava
51. Sergej Kára, Mgr., 35 r., 
riaditeľ sekcie sociálnych vecí, 
Bratislava
53. Milan Laurinc, PhDr., 
PhD., MPH, 45 r., sestra, vš. 
pedagog. zamestnanec, Bra-
tislava
57. Milan Polešenský, Mgr., 46 
r., koordinátor práce s mláde-
žou, Bratislava
58. Natália Heribanová, 24 r., 
študentka, Bratislava
65. Pavol Troiak, Ing., 37 r., 
zástupca starostu mestskej 
časti, procesný manažér, Bra-
tislava
68. Karolína Blunárová, 22 r., 
študentka environ. štúdií a so-
ciálnej politiky, Bratislava
70. Romana Sládeková, Mgr., 
PhD., 39 r., odborníčka pre 
duálne vzdelávanie, Bratislava
77. Michal Páleník, Mgr. Ing., 
PhD., 44 r., vysokoškolský pe-
dagóg, Bratislava
78. Miroslava Vermeiren, 
Mgr., 39 r., enviro-aktivistka, 
fi nančná analytička, Bratisla-
va
90. Anna Beláková, Mgr., 34 r., 
učiteľka, Bratislava
99. Marek Gabonay, Mgr., 44 
r., business development ma-
nažér, Bratislava
103. Erik Illéš, Mgr., 34 r., 
miestny poslanec, fi nančný 
analytik, Bratislava
106. Miroslava Lukáčová, 
Mgr., 32 r., štátna radkyňa, 
Bratislava
107. Peter Lošonský, Ing., 28 
r., proj.koord. turn. a prete-
kov, event man., m. posl., Bra-
tislava
111. Róbert Grega, Bc., 37 r., 
osobný bankár, Bratislava
114. Vanda Prikler, Ing., 42 r., 
analytička, Bratislava
118. Lívia Augustin Šimanská, 
JUDr., 37 r., právnička v zdra-
votníctve, Bratislava
122. Zuzana Čifári, 36 r., fi -
nančná manažérka, Bratislava
123. Juraj Mikulášek, Mgr., 44 
r., fi nančný manažér, miestny 
poslanec, Bratislava
125. Adam Pekár, 36 r., posla-
nec mestskej časti, živnostník, 
Bratislava
132. Eva Pevná, Mgr. et Mgr. 
art., 38 r., projektová manažé-
rka, Bratislava
135. Peter Matula, Mgr., 49 r., 
manažér pre komunikáciu a 
eventy, Bratislava
136. Katarína Vidrová, Ing., 
29 r., rodičovská dv., fi nančné 
a realitné poradenstvo, Brati-
slava
138. Katarína Nádaská, Mgr., 
PhD., 55 r., úradníčka vo ve-
rejnej správe, Bratislava
141. Marek Líška, Ing., 45 r., 
odborník na smart technoló-
gie, Bratislava
144. Eva Rusnáková, Mgr., 42 
r., riaditeľka odboru informa-
tiky, Bratislava
148. Jana Velická, M.A., 27 r., 
ekonomická expertka, Brati-

slava
150. Jolana Kusá, PhDr., 80 r., 
psychologická poradkyňa a 
dôchodkyňa, Bratislava

5) OĽANO A PRIATELIA: 
OBYČAJNÍ ĽUDIA (OĽA-
NO), NEZÁVISLÍ KAN-
DIDÁTI (NEKA), NOVA, 
SLOBODNÍ A ZODPO-
VEDNÍ, PAČIVALE ROMA, 
MAGYAR SZÍVEK a Kres-
ťanská únia a ZA ĽUDÍ
4. Igor Dušenka, JUDr., 36 r., 
právnik, Bratislava
9. Marek Krajčí, MUDr., 49 
r., detský kardiológ, poslanec 
parlamentu, Bratislava
10. Roman Mikulec, Ing., 51 
r., poslanec parlamentu, Bra-
tislava
12. Anna Andrejuvová, Mgr. 
Mgr., 43 r., poslankyňa parl., 
politológ., právnička, Brati-
slava
15. Milan Vetrák, JUDr., PhD., 
48 r., právnik, protikorupčný 
aktivista, Bratislava
20. Natália Milanová, Mgr., 41 
r., manažérka, Bratislava
60. Ján Mrva, Ing., 53 r., ge-
odet a kartograf, Bratislava
77. Eliška Maťašková, Ing., 54 
r., ekonómka, Bratislava
92. Ľubomír Lapšanský, Ing. 
arch., 68 r., architekt, Bratisla-
va
98. Gabriel Gaži, RNDr., 
MPH, 60 r., informatik, Bra-
tislava
111. Norbert Mészároš, 50 r., 
moderátor, Bratislava
119. Dagmar Štiavnická, 
PhDr., PhD., MBA, DiS., 63 r., 
riaď. zariad. pre senior., Brati-
slava
124. Juraj Marenčák, 48 r., sa-
les specialist, Bratislava
139. Jozef Filko, Ing. Bc., 42 r., 
konzult. inform. technológií, 
správca nadácie, Bratislava
144. Eva Horváthová, prof. 
MUDr., PhD., MPH, 48 r., le-
kárka, Bratislava
147. Veronika Remišová, 47 r., 
poslankyňa parlamentu veria-
ca v silu ideálov, Bratislava
149. Gábor Grendel, Mgr., 43 
r., poslanec parlamentu, Bra-
tislava

12) Sloboda a Solidarita
1. Richard Sulík, Ing., 55 r., 
poslanec parlamentu, Brati-
slava
2. Branislav Gröhling, Mgr., 
49 r., poslanec parlamentu, 
Bratislava
3. Jana Bittó Cigániková, Mgr., 
MBA, 40 r., poslankyňa parla-
mentu, Bratislava
4. Mária Kolíková, Mgr., 49 r., 
poslankyňa parlamentu, Bra-
tislava
7. Juraj Krúpa, PhDr., 46 r., 
poslanec parlamentu, Brati-
slava
8. Juraj Droba, Mgr., MBA, 
MA, 52 r., predseda samo-
správneho kraja, Bratislava
11. Peter Cmorej, Mgr. Ing., 
40 r., fi nančný analytik, posla-
nec parlamentu, Bratislava
12. Jarmila Halgašová, Ing., 

60 r., poslankyňa parlamentu, 
Bratislava
13. Anna Zemanová, RNDr., 
64 r., poslankyňa parlamentu, 
Bratislava
14. René Parák, 50 r., expert 
komunikácie, Bratislava
15. Ondrej Dostál, Mgr., 52 r., 
právnik, sociológ, poslanec 
parlamentu, Bratislava
19. Roman Foltin, Ing., PhD., 
57 r., generálny manažér poli-
tickej strany, Bratislava
20. Radovan Kazda, Ing., 51 r., 
vydavateľ, expert pre environ-
mentálnu politiku, Bratislava
21. Ivan Bilohuščin, Ing., 38 r., 
manažér, ekonóm, Bratislava
22. Alojz Baránik, JUDr., 69 r., 
poslanec parlamentu, advo-
kát, Bratislava
30. Jana Kiššová, Ing., 48 r., 
manažérka, Bratislava
32. Martin Mlýnek, Ing., 42 r., 
ekonóm, manažér, podnikateľ, 
Bratislava
41. Peter Osuský, MUDr., 
CSc., 69 r., poslanec parla-
mentu, Bratislava
45. Tomáš Szalay, MUDr., 
PhD., 51 r., lekár samospráv-
neho kraja, Bratislava
47. Miloš Domorák, 53 r., živ-
nostník, Bratislava
50. Polat Elalmis, 34 r., porad-
ca predsedu samosprávneho 
kraja pre školstvo, Bratislava
58. Boris Kačáni, Ing., 59 r., 
stavebný inžinier, Bratislava
61. Mikuláš Prokop, Mgr., 33 
r., hlavný štátny radca, Brati-
slava
63. Jana Somorovská, Ing., 49 
r., manažérka v energetickej 
spoločnosti, Bratislava
66. Michal Rakús, Bc., 44 r., 
výkonný riaditeľ, Bratislava
75. Michal Božek, MBA, 35 r., 
ekonóm, Bratislava
76. Igor Prieložný, Bc., 40 r., 
remeselník a fi lmár, Bratislava
83. Martin Masár, Ing., 39 r., 
manažér prípravy investícií, 
Bratislava
84. Jana Mroščáková, Mgr., 49 
r., projektová manažérka, Bra-
tislava
86. Martin Barto, Ing., CSc., 
65 r., poslanec samosprávne-
ho kraja, Bratislava
87. Anton Matulčík, Ing., 49 
r., ekonomický diplomat, pod-
nikateľ, Bratislava
90. Peter Zajac, Ing., 52 r., 
podnikateľ, Bratislava
91. Lukáš Bonko, Ing., CA, 34 
r., generálny riaditeľ, Bratisla-
va
96. Filip Fianta, Mgr., 38 r., 
riaditeľ a konateľ, Bratislava
101. Slavomíra Henčeková, 
Mgr., Ph.D., LL.M., 33 r., práv-
nička, asist. posl. parl., Brati-
slava
104. Vladimír Hojstrič, Mgr., 
35 r., štátny zamestnanec, 
Bratislava
106. Jozef Tittel, Bc., 33 r., 
ekonóm, Bratislava
107. Simona Silvia Richtero-
vá, Bc., 23 r., študentka, Bra-
tislava
108. Tomáš Gál, PhDr. Ing., 
PhD., 45 r., vysokoškolský uči-

teľ, Bratislava
110. Pavel Vrábik, Ing., 43 r., 
manažér, Bratislava
116. Samuel Blecharž, Bc., 25 
r., študent, Bratislava
118. Miroslava Bátovská, Bc., 
48 r., projektová manažérka, 
Bratislava
120. Vladimír Bilohuščin, 
Mgr., PhD., 36 r., hlavný štátny 
radca, Bratislava
122. Michal Kubinský, Ing., 38 
r., IT špecialista, Bratislava
124. Robert Greizinger, Mgr., 
44 r., generálny riaditeľ, Brati-
slava
127. Tibor Krištof, 36 r., pod-
nikateľ v kultúrno-kreatív-
nom priemysle, Bratislava
128. Michal Želonka, Mgr., 26 
r., právnik, Bratislava
130. Robert Kočkovský, Ing., 
42 r., manažér, Bratislava
132. Richard Vilkus, Ing., 35 
r., fi  nančný riaditeľ, Bratislava
133. Jaroslav Matuský, Ing., 56 
r., riaditeľ a konateľ výrobnej 
spoločnosti, Bratislava
138. Pavol Záhradný, 53 r., 
podnikateľ, Bratislava
141. Erich Stračina, Ing., 34 r., 
správca operačných systémov, 
Bratislava
150. Alojz Hlina, 52 r., mana-
žér, Bratislava

13) SME RODINA
1. Boris Kollár, 58 r., poslanec 
slovenského parlamentu, Bra-
tislava
2. Milan Krajniak, Bc., 50 r., 
poslanec slovenského parla-
mentu, Bratislava
3. Petra Krištúfková, Bc., 46 r., 
poslankyňa slovenského par-
lamentu, Bratislava
5. Ľudovít Goga, Ing., 54 r., 
poslanec slovenského parla-
mentu, Bratislava
8. Adriana Pčolinská, Doc. 
PaedDr., PhD., 45 r., poslan-
kyňa slov. parlamentu, Brati-
slava
9. Martin Borguľa, Ing., 46 r., 
poslanec slovenského parla-
mentu, Bratislava
15. Ľuboš Krajčír, PhDr., 37 r., 
poslanec slovenského parla-
mentu, Bratislava
16. Branislav Záhradník, 
JUDr. PhDr., 50 r., zástupca 
starostu, Bratislava
19. Jozef Hlinka, Ing., PhD., 60 
r., živnostník, Bratislava
30. Boris Vereš, Bc., 43 r., ban-
kový policajt, Bratislava
51. Saskia Alexandra Šviheľo-
vá, 42 r., špecialistka pre výber 
a nábor zamest., Bratislava
74. Branislav Hokina, Ing. 
Mgr., 50 r., štátny zamestna-
nec, Bratislava
84. Martin Frajka, Mgr., 29 r., 
podnikateľ, Bratislava
93. Marek Blaškovič, Mgr., 41 
r., riaditeľ IT oddelenia, Brati-
slava
99. Rastislav Kunst, PaedDr. 
Mgr., 51 r., riaditeľ základnej 
školy, Bratislava
106. Ingrid Charvátová, 
PhDr., 53 r., riaditeľka mater-
skej školy, Bratislava
109. Daniel Krížik, 47 r., pod-
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nikateľ, Bratislava
122. Pavel Repiský, Mgr., 46 r., podni-
kateľ, Bratislava
133. Tatiana Osvaldová, Mgr., 39 r., 
medicínska reprezentantka, Bratislava
144. Richard Ďurica, Mgr., 50 r., práv-
nik, Bratislava

15) Slovenská národná strana
3. Dagmar Kramplová, Mgr., 65 r., 
ekonómka, Bratislava
9. Peter Deďo, JUDr. Ing., 31 r., advo-
kát, legislatívny poradca, Bratislava
12. Martina Šimkovičová, PaedDr., 52 
r., novinárka, Bratislava
13. Karol Farkašovský, PhD., 68 r., 
publicista, Bratislava
15. Roman Michelko, Mgr., 52 r., po-
litológ, youtuber, vydavateľ, Bratislava
16. Gabriela Matečná, Ing., 58 r., po-
radkyňa v poľnohospodárstve, Brati-
slava
18. Peter Gajdoš, Ing., 64 r., dôchodca, 
generálporučík vo výslužbe, Bratislava
37. Zoroslav Smolinský, 54 r., konzul-
tant, Bratislava
55. Miroslav Vetrík, Mgr., 48 r., teológ, 
historik, podnikateľ, Bratislava
125. Emil Jankovič, 47 r., chemik, Bra-
tislava
137. Tomáš Pokorný, Ing., 36 r., sta-
vebný inžinier, Bratislava
149. Peter Sokol, Ing., 64 r., podnika-
teľ, galerista, Bratislava

16) SMER - sociálna demokracia
1. Robert Fico, doc. JUDr., CSc., 59 r., 
poslanec národnej rady,  Bratislava
3. Ľuboš Blaha, PhDr., PhD., 43 r., 
poslanec národnej rady, Bratislava
5. Ladislav Kamenický, Ing., 52 r., 
poslanec národnej rady, Bratislava
6. Erik Kaliňák, Mgr., 32 r., kreatívny 
manažér, Bratislava
7. Robert Kaliňák, JUDr., 52 r., advo-
kát, Bratislava
18. Juraj Gedra, JUDr., 37 r., právnik, 
Bratislava
20. Ján Mažgút, Mgr., 41 r., hovorca, 
Bratislava
21. Dušan Jarjabek, doc. Mgr. art, 70 r., 
poslanec národnej rady, Bratislava
27. Dušan Muňko, Ing., 79 r., dôchod-
ca, Bratislava

34. Dušan Galis, Mgr., 73 r., poslanec 
národnej rady, Bratislava
40. Michal Stuška, Mgr., 47 r., asist.
posl., expert pri projekt. v soc.oblasti, 
Bratislava
68. Oľga Nachtmannová, Mgr., PhD., 
60 r., vysokoškolská pedagogička, Bra-
tislava
91. Peter Mikloš, JUDr., 43 r., právnik, 
Bratislava
122. Lucia Veselská, Ing., 44 r., podni-
kateľka, expert. na ver. obst., Bratisla-
va

17) HLAS - sociálna demokracia
2. Denisa Saková, Ing., PhD., 47 r., 
poslankyňa parlamentu, Bratislava
4. Erik Tomáš, Mgr., 48 r., poslanec 
parlamentu, Bratislava
5. Zuzana Dolinková, JUDr., 40 r., 
právnička, Bratislava
6. Matúš Šutaj Eštok, Mgr., 36 r., posla-
nec parlamentu, Bratislava
18. Dušan Tittel, Ing., 56 r., športový 
manažér, Bratislava
19. Peter Kalivoda, Mgr., 46 r., živnost-
ník, Bratislava
20. Kamil Šaško, MSc., 37 r., ekonóm, 
Bratislava
23. Lucia Kurilovská, Dr. h. c. prof. 
JUDr., PhD., 55 r., VŠ. pedagogička, 
Bratislava
35. Paula Puškárová, doc. Ing., DiS. 
art., PhD., 38 r., prorektorka pre vedu 
a doktorandské štúdium, Bratislava
40. Andrea Szabóová, PhDr., PhD., 
40 r., asistentka poslanca parlamentu, 
Bratislava
42. Patrik Krauspe, Mgr., 47 r., práv-
nik, Bratislava
51. Martin Dorčák, Mgr., 44 r., konateľ 
spoločnosti, Bratislava
60. Martin Vojtašovič, JUDr., LL.M, 39 
r., právnik, Bratislava
69. Pavol Krejčí, Mgr., 52 r., predseda 
športového zväzu, Bratislava
71. Peter Vojtko, Mgr., PhD., 36 r., 
hlavný štátny radca, Bratislava
88. Ivana Antošová, Mgr., 54 r., meto-
dička projektu, Bratislava
116. Martin Hollý, Ing., 48 r., ekonóm, 
konateľ spoločnosti, Bratislava
117. Peter Ormandy, PhDr., MSc., 42 
r., riaditeľ centra, Bratislava

138. Loretta Pinke, PhDr., 26 r., štu-
dentka, Bratislava
141. Ingrid Zajacová, JUDr., 29 r., pod-
niková právnička, Bratislava

23) Kresťanskodemokratické 
hnutie
2. Jozef Hajko, Ing., 60 r., analytik, Bra-
tislava 
4. Marián Čaučík, Ing., 58 r., talentový 
kouč a mentor, Bratislava
11. Ján Horecký, Mgr., 55 r., manažér 
súkromnej siete škôl, Bratislava
12. František Mikloško, RNDr., 76 r., 
publicista, Bratislava
21. Ladislav Rosival, Mgr., 55 r., ko-
nateľ spoločnosti v oblasti lesníctva, 
Bratislava
27. Martin Štuk, Ing., 46 r., generálny 
riaditeľ, Bratislava
30. Mária Sliacka, Ing., 43 r., humani-
tárna pracovníčka, Bratislava
33. Alexander Füle, 24 r., študent, Bra-
tislava
36. Emil Mucha, Mgr., 51 r., projekto-
vý manažér, Bratislava
39. Peter Mach, RNDr., 72 r., senior 
špecialista informačných technológií, 
Bratislava
46. Jozef Humenský, JUDr., 47 r., práv-
nik, Bratislava
60. Robert Dohál, Ing., 61 r., predseda 
predstavenstva fi rmy, Bratislava
84. Milín Kaňuščák, Ing., 52 r., mana-
žér, Bratislava
94. Andrej Botek, doc. Mgr. Ing. arch., 
66 r., architekt, vysokoškolský peda-
góg, Bratislava
104. Michal Černý, Ing., PhD., 34 r., 
konštruktér, Bratislava
114. Michaela Jakubová, MUDr., 39 r., 
lekárka, Bratislava
120. Marián Adamčík, Ing., 32 r., ge-
odet, Bratislava
130. Zuzana Boteková, Mgr. Art., 54 r., 
výtvarníčka, pedagogička, Bratislava
134. Dušan Steinhauser, doc. Ing., 
PhD., 35 r., vysokoškolský pedagóg, 
Bratislava
140. Peter Graňák, Ing., 45 r., stratég 
elektroenergetiky a expert na bytovú 
politiku, Bratislava
143. Tomáš Orfánus, RNDr., PhD., 
47 r., živnostník – environmentalista, 

Bratislava
144. Štefan Šutý, doc. Ing., PhD., 58 r., 
vysokoškolský učiteľ, Bratislava
149. Ivan Bošňák, Ing., 54 r., fi nančný 
manažér, Bratislava

25) REPUBLIKA
12. Viliam Ostrožlík, Ing., MBA, 54 r., 
ekonóm, Bratislava
23. Rafael Rafaj, Mgr., 63 r., novinár, 
Bratislava
24. Miloš Sušarský, JUDr. Ing., LL.M, 
58 r., vrcholový manažér, Bratislava
25. Tomáš Špaček, Mgr., 27 r., asistent 
poslanca parlamentu, Bratislava
32. Erik Mikurčík, Mgr., MBA, 48 r., 
podnikateľ, Bratislava
34. Andrej Kaššiak, 49 r., živnostník, 
Bratislava
37. Ladislav Lysák, Ing., DrSc., 90 r., 
predseda združenia, Bratislava
47. Jaromír Šmátrala, JUDr., PhD., 45 
r., advokát, Bratislava
58. Igor Moravčík, 47 r., podnikateľ, 
Bratislava
60. Miriam Furdíková, Mgr., 52 r., rea-
litná poradkyňa, Bratislava
66. Štefan Havlík, 48 r., podnikateľ, 
Bratislava
72. Igor Macúch, JUDr., 58 r., právnik, 
Bratislava
82. Ivan Bielik, PhDr. Mgr., PhD., 
MPH, MHA, 69 r., šéfredaktor časopi-
su, Bratislava
89. Martina Dulajová, PhDr., 44 r., 
podnikateľka, Bratislava
103. Veronika Dolníková, Ing., 43 r., 
banková špecialistka, Bratislava
112. Barbora Fabrická, Mgr., 46 r., živ-
nostníčka, Bratislava
114. Peter Šolc, 62 r., podnikateľ, Bra-
tislava
123. Daniel Brunovský, Mgr., 29 r., 
manažér, Bratislava
142. Michaela Hornáčková, 33 r., živ-
nostníčka, Bratislava
148. Marián Andel, PhDr., 73 r., dô-
chodca, Bratislava
149. Ľubomír Huďo, PhDr., 60 r., asis-
tent europoslanca, Bratislava

Nie sme dokonalí, ale
POMÁHAŤ VIEME

SmeNormalni.sk

16 23Branislav Záhradník
Kandidát do NR SR

Pavel HAGYARI
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Novinky z Karlovej VsiNovinky z Karlovej Vsi
Rekonštrukcia Jurigovho námestia si žiada viac

Diviakov v Karlovke pribúda

Karlova Ves 
p o ž i a d a l a 
o doplnenie 

návrhu rekonštruk-
cie. Vzhľadom na 
náročnosť a roz-
ľahlosť priestoru 
bude trvať niekoľko 
rokov. 
Za dôležité považuje 
bezbariérové úpravy, 
osvetlenie lávky, osa-
denie lavičiek kvetiná-
čov, tieniacich prvkov 
a vyhliadky z nej, zjed-
nodušenie farebnosti 
nového plošného diela 
na Jurigovom námestí, 
zabezpečenie údržby 
dlažby či rekonštruk-
ciu oporného múru 
a schodiska na Adá-
miho ulici. Jedným 
z návrhov je vybudo-
vanie osvetlenia láv-
ky či jeho zábradlia 
s cieľom vytvoriť mož-
nosti pre príležitost-

né sviatočné úpravy, 
napríklad vianočnú 
výzdobu. Ďalej je to 
vysadenie kvetináčov 
s letničkovou výsad-
bou na zábradlí láv-
ky či vytvorenie plo-
šiny, ktorá umožní 
pozorovať električky 
na zrekonštruovanej 
električkovej radiá-
le a tieniace prvky na 

lávke. Takéto tienia-
ce prvky zároveň na-
vrhuje Karlova Ves 
zriadiť na viacerých 
priestranstvách Juri-
govho námestia.

Karloveský kobe-
rec
Súčasťou návrhov 
a pripomienok je aj 
použitie dlaždíc pri 

rekonštrukcii ná-
mestia vo farbách 
mestskej časti (žltá a 
modrá), mesta (čer-
vená a biela), príp. len 
v jednej farbe pre 
zjednodušenie pravi-
delnej údržby dlažby, 
alebo pri nahrádzaní 
poškodených dlaždíc 
novými. Karlova Ves 
zároveň požiadala, 

aby do návrhu bola za-
členená rekonštrukcia 
oporného múru, scho-
diska na Adámiho 
ulici či rekonštrukcia 
lávok nad ňou. Karlo-
va Ves tiež žiada, aby 
v záujme zabezpeče-
nia pravidelnej údržby 
boli všetky úrovne ve-
rejných priestranstiev 
prístupné aj malým 
údržbovým mecha-
nizmom a tiež aby boli 
vybavené zavlažova-
cími hydrantmi, ktoré 
by umožňovali udržia-
vať zeleň aj počas ho-
rúcich období. 

Mesto v septembri 
opraví lávku
Urobí tak na naj-
viac poškodených 
miestach od Jurigov-
ho nám. po dilatáciu 
s lávkou budovy pois-
ťovne. Odstránia starý 

asfalt, kryciu vrstvu 
izolácie a opravia od-
vodňovače v strede 
lávky. Následne tam 
dajú novú izoláciu 
a opravia povrch nos-
nej konštrukcie a di-
latačný uzáver v sme-
re od lávky budovy 
poisťovne. Myšlienku 
pripraviť a zrealizo-
vať komplexnú rekon-
štrukciu verejných 
priestranstiev na Juri-
govom námestí začalo 
hlavné mesto v spolu-
práci s Karlovou Vsou 
napĺňať už v roku 
2021. Metropolit-
ný inštitút Bratislavy 
zorganizoval verejnú 
súťaž na predmetný 
zámer, z ktorej vzišiel 
víťazný návrh kolektí-
vu 2M Ateliér Archi-
tektúry.

(vt, foto BK)

S prichádzajú-
cou jeseňou 
sa opäť zvy-

šuje výskyt divia-
čej zveri aj v Kar-
lovej Vsi. Svoje 
o tom vedia na-
príklad obyvatelia 
z okolia Kuklov-
skej ulice. Susedia 
„psíčkari“ si večer, 
najmä po 21.00 ho-
dine, dokonca ho-
voria, kedy pôjdu 
venčiť, aby sa stá-
dam divých svíň 
vyhli. 
Ničím nezvyčajným 
nie sú ani rozhrabané 
trávniky, keď je mokro, 
či výskyt diviakov 
veľmi blízko domov. 
„S končiacim sa letom 
a po predchádzajú-
com období pokoja do-
stávame omnoho viac 
podnetov na výskyt 
diviačej zveri v intra-
viláne mesta a taktiež 
na území Karlovej Vsi,“
priznáva Miloš Mašlej, 

riaditeľ Regionálnej 
veterinárnej a potra-
vinovej správy (RVPS) 
Bratislava – mesto. 
V podnetoch sa naj-
častejšie uvádzajú lo-
kality Líščie údolie, 
Nad lúčkami či Kar-
loveská a Fadruzsova 
ulica. Podľa Mašleja 
dostávajú oznáme-
nia aj elektronicky, 
o výskyte diviačej zve-
ri v intraviláne mesta 
takmer denne. Ubez-
pečuje, že takúto in-
formáciu ihneď pre-
posielajú najbližšiemu 
poľovnému združeniu 
alebo poľovnej spoloč-
nosti, súkromnému 
veterinárnemu lekáro-
vi a takisto Okresné-
mu úradu Bratislava. 
Práve ten poveruje vy-
konaním lovu na ne-
poľovných plochách 
užívateľa najbližšie-
ho poľovného revíru. 
Žiadosti okrem iného 
podávajú aj samotné 

mestské časti. „Pri rie-
šení jednotlivých prí-
padov sa stretávame 
s opakujúcim sa javom, 
a to výskytom divia-
kov na zanedbaných, 
nepokosených pozem-
koch – záhradách 
s hustým porastom,“ 
konštatuje Mašlej. Di-
viaky tam totiž majú 
ideálne podmienky. A 
to zvlášť v čase dozrie-

vania ovocných plo-
dov, ale tiež pre ľahký 
prístup ku kuchynské-
mu odpadu. „Z týchto 
úkrytov na noc vyrá-
žajú do širokého oko-
lia,“ vysvetľuje.

Kontaktujte políciu
Diviačiu zver v intra-
viláne je potrebné na-
hlásiť mestskej polícii, 
ktorá v prípade po-

treby bude kontakto-
vať najbližšie poľovné 
združenie, prípadne 
veterinárneho leká-
ra. RVPS Bratislava 
- mesto zazmluvnila 
veterinárneho lekára, 
ktorý vlastní narko-
tizačnú zbraň a od-
chytové klietky. Ďal-
šieho súkromného 
veterinárneho lekára 
zazmluvnili aj Mest-

ské lesy Bratislava. 
Súkromní veterinárni 
lekári disponujú dvo-
mi odchytovými kliet-
kami, ktoré presúvajú 
podľa potreby. Od ok-
tóbra minulého roka 
bolo takto odchyte-
ných 63 kusov diviačej 
zveri.

(vt, foto cas.sk)



Ešte pred letom 
sme informo-
vali o tom, 

či jednej z troch 
štátnych pôrodníc 
v Bratislave hrozí 
do budúcna zánik. 
Konkrétne 1. gyne-
kologicko - pôrod-
níckej klinike SZU a 
UNB, ktorá má spo-
medzi nich najniž-
šie počty pôrodov 
za rok. 
V istom ohrození sú 
pritom všetky bra-
tislavské pôrodnice 
po tom, ako bola do 
prevádzky spustená 
pôrodnica v Nemoc-
nici Bory. Tá má am-

bíciu vykonať až 3500 
pôrodov ročne, čím 
prirodzene prevezme 
rodičky aj zo štátnych 
bratislavských pôrod-
níc. A tak sme sa na 
túto tému porozprá-
vali s MUDr. Evou 
Dedinskou, ktorá je 
zástupcom prednostu 
kliniky práve na Kra-
mároch. 

Dlhšie sa vedú 
špekulácie o tom, 
že by v budúcnos-
ti mohla pôrodni-
ca na Kramároch 
skončiť. Spôsobiť 
to pritom má fakt, 
že spomedzi troch 
štátnych pôrodníc 
v hlavnom meste, 
má najmenší počet 
pôrodov ročne. 
Nestotožňujeme sa 
s tým. Pôrodnica 
na Kramároch patrí 
s počtom pôrodov 
okolo 2000 ročne me-
dzi veľké pôrodnice. 

Z bratislavských troch 
nemocníc máme 
v súčasnosti najmenej 
pôrodov, ale jediná 
naša pôrodnica má zo 
všetkých týchto troch 
stúpajúci trend pôro-
dov. 

Čo to v praxi zna-
mená? 
My sme klesli, keď 
bolo covidové obdo-
bie. Vždy sme mali cez 
2200 – 2500 pôrodov 
do pandémie. Covid 
nás v priečke posunul 
nižšie, až sme skončili 
na čísle cca 1700 pôro-
dov ročne. A teraz sme 
jediní trošku stúpli. 

Čo značí, že prá-
ve Kramáre počas 
pandémie klesli 
a nie ostatné dve 
pôrodnice – Petr-
žalka a Ružinov?
V období pandémie 
Covid 19 bola naša 
pôrodnica v médiách, 
ako aj medzi odbor-
nou verejnosťou, pre-
zentovaná ako červená 
pôrodnica (a gyneko-
lógia). Samozrejme, 
rodičky a všeobecne 
pacienti sa báli cho-
diť do covidovej ne-
mocnice, pričom sme 
profesionálne vedeli 
zabezpečiť a zabezpe-
čili starostlivosť nielen 
pre rodičky s covidom, 
ale o všetky pacientky, 
ktoré k nám prišli.

Skúsme teda ro-
dičkám či budúcim 
rodičkám vysvetliť, 
v čom.
Pretože si stále myslí-

me, že sme pôrodnica 
kvalitná. O našej práci 
hovoria výsledky. A to 
sú výsledky perinatál-
nej analýzy – teda pe-
rinatálna a materská 
chorobnosť a úmrt-
nosť. V týchto sme-
roch máme výborné 
čísla. Koniec koncov, 
rovnako tak všetky tri 
bratislavské pôrodni-
ce. 

Chápeme, no 
skúsme inak. Čo 
viete ponúknuť 
žene, ktorá by mala 
ísť jednoznačne ro-
diť ku vám?
V prvom rade by som 

chcela zdôrazniť, že 
máme pravidelné 
stretnutia s rodička-
mi. Každý prvý pon-
delok v mesiaci máme 
stretnutia, a tam im 
vždy hovoríme všet-
ko potrebné, zodpo-
vedáme všetky ich 
otázky. Naša ambícia 
je totiž bezpečnosť. 
Bezpečnosť pre mamu 
a bezpečnosť pre dieťa. 
A v tomto máme ob-
rovskú skúsenosť 
a tradíciu. Všetko ro-
bíme v prospech ro-
dičky a v prospech 
plodu. Aby sme mali 
zdravú mamu a zdra-
vé dieťa. Toto vieme 
ponúknuť. Lebo ženy 
si stále málo uvedo-
mujú, že pôrod je zá-
ležitosť, ktorá sa veľmi 
rýchlo môže zvrhnúť 
na vysoko rizikovú. 
A naša pôrodnica má 
skutočne skúsených 
gynekológov, pôrod-
níkov a špičkové neo-

natologické oddelenie. 
V nemocnici je per-
manentne k dispozícii 
diabetológ, internista, 
chirurg, urológ, ktorí 
vedia v prípade závaž-
ných komplikácií byť 
nápomocní. Takže ak 
ideme sledovať ten zá-
ujem, aby bola v bez-
pečí mamička i plod, 
tak ponúkame dosť. 
A ešte dodám, že 
máme kvalifi kované-
ho anesteziológa, kto-
rý je k dispozícii non-
stop. Celý deň a celú 
noc. A to je špeciálna 
vec, lebo podávame 
epidurálnu analgéziu 
na požiadanie rodičky, 
bez akýchkoľvek ob-
medzení, okrem me-
dicínskych. 

Inými slovami 
chcete povedať, že 
by ženy pri výbere 
pôrodnice nemali 
hľadieť na komfort 
ako na prioritu, ale 
na bezpečie...
Príjemné prostredie 
a pohodlie pre pacient-
ku je nespochybniteľ-
ne dôležité, v dnešnej 
dobe majú naše pa-
cientky iné nároky 
na komfort. Avšak 
pôrodnca nie je hotel, 
ale zdravotnícke zaria-
denie, úlohou ktorého 
je poskytovať kvalitnú 
a bezpečnú zdravotnú 
starostlivosť. A naprí-
klad strava v nemoc-
nici je súčasťou liečeb-
ného režimu. No ešte 
by som dodala, v čom 
sme úplne špecifi ckí. 
My sme totiž centrom 
pre diagnostiku vro-
dených vývinových 
chýb plodu. Z celého 
Slovenska. Je to pre-
to, lebo máme úzke 
kontakty s Národným 
ústavom detských 
chorôb aj s Detským 
kardiocentrom. Čiže 
všetky tehotnosti, kde 
je diagnostikovaná 
takáto nejaká chyba, 
končia tu. U nás. My 
dotiahneme do kon-
ca diagnostikou. Tu 
sme jednoducho ne-
zastupiteľní, máme 
vedomosti, skúsenos-
ti, dobré kontakty pre 
multidiscipl inárnu 
spoluprácu a nakoniec 

na základe dlhoroč-
ných skúseností často 
aj intuíciu, ktorá je 
v medicíne niekedy 
nevyhnutná.

Takže ak nastane 
komplikácia, ro-
dičia majú istotu, 
že bude mamičke 
i dieťati poskytnu-
tá najlepšia možná 
lekárska starostli-
vosť?
To, čo vieme poskyt-
núť a aj naše výsled-
ky, sú porovnateľné 
s rozvinutými kraji-
nami, i keď možno 
pracujeme v ťažších 
podmienkach. My vie-
me zabezpečovať aj 
špeciálnu starostlivosť 
o predčasne narode-
né deti, od 33 týždňa. 
To tiež nevie každá 
pôrodnica. Pre deti 
s vrodenými chybami 
a predčasne narodené 
deti - v tomto ohľade 
sme jednoducho ne-
zastupiteľní, všetky ta-

kéto prípady sú u nás 
centralizované. 

Čo ak ale pre ženu 
je dôležitý aj kom-
fort a rada by mala 
dva v jednom. Teda 
aj najvyššiu zdra-
votnú starostli-
vosť, ale aj pocit 
moderného – kom-
fortného prostredia 
počas pôrodu a po 
ňom?
Máme tri pôrodné 
boxy, jeden úplne sa-
mostatný v oddelenej 
miestnosti a ďalšie 
dva pôrodné boxy sú 
oddelené murovanou 
priečkou. Tam sa ro-
dičky nevidia. Pre-
to nepochybujeme 
o tom, že rodičky majú 
u nás dostatočný kom-
fort počas samotného 

pôrodu. Na oddelení 
šestonedelia sú pre 
mamičky a novoro-
dencov dvojposteľové 
izby, jedna je jednopo-
steľová. Izby sú pekné, 
moderné, každá má 
vlastné sociálne za-
riadenie. Posledná re-
konštrukcia oddelenia 
šestonedelia prebehla 
pred pandémiou, ta-
kže je vynovené. Po-
stele sú tam nové, 
hydraulické, rovnako 
tak matrace, paplóny 
a skrátka všetko vy-
bavenie. Inými slova-
mi, komfort u nás je 
porovnateľný s inými 
modernými zariade-
niami. 

Ponúkate napríklad 
aj služby nadštan-
dardné, ako je na-
príklad možnosť 
rodiť do vody?
U nás nie je možné 
rodiť do vody. Taký-
to pôrod so sebou 
nesie veľké riziká. 

Naša pôrodnica nie 
je tomuto naklonená. 
Otázkou je tiež vede-
nie pôrodu koncom 
panvovým, teda či 
viesť pôrod vaginál-
ne alebo či skôr rodiť 
cisárskym rezom. Na 
to je tiež množstvo 
štúdií a rôznych ná-
zorov. Napríklad Česi, 
ktorí majú vynikajúce 
perinatálne výsledky, 
považujú vaginálny 
pôrod koncom panvo-
vým za vysoko riziko-
vý a naše pracovisko 
sa s týmto názorom 
stotožňuje. Radšej 
urobíme cisársky rez, 
ktorý je bezpečnejší 
pre dieťa aj pre matku. 

(vt, 

ilustr. foto modrykonik.sk)
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Pôrodnica na Kramároch sa konca nebojí
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celý článok nájdete 
na bakurier.sk

Sto rokov bratislavskej synagógy
Židovské ko-

munitné mú-
zeum v brati-

slavskej synagóge 
na Heydukovej uli-
ci otvára výstavu 
zameranú na život 
a dielo významné-
ho bratislavského 
architekta Artura 
Szalatnaia-Slatin-
ského. 
Komornú výstavu, 
ktorá dopĺňa stálu 
expozíciu a je sú-
časťou osláv sto-
ročnice synagógy, 
si budú môcť jej 
návštevníci pozrieť 
do 6. októbra. Ar-
chitekt Szalatnai-Sla-
tinský (1891–1961) 
navrhoval verej-
né budovy, obytné 

domy, vily, obchodné 
priestory, domy pre 
lekárov a sanatóriá. 
Zaoberal sa záhrad-
nou architektúrou, in-
teriérovým dizajnom a 
reštaurovaním pamia-
tok, navrhoval pamät-
níky a náhrobky. Bol 
urbanistom a autorom 
dvoch monografi í a 
početných článkov v 
architektonických ča-
sopisoch na Slovensku 
aj v zahraničí. Jedným 
z jeho najvýznamnej-
ších diel, je synagóga 
na Heydukovej ulici. 
Bola postavená v ro-
koch 1923 – 1924, s 
prvkami tradiciona-
listickej architektúry, 
kubistického štýlu a 
moderných technoló-

gií, pri rešpektovaní 
židovských religióz-
nych požiadaviek. Bu-
dova synagógy je tak 
hlavným exponátom 
výstavy Architekt Ar-
tur Szalatnai-Slatinský 
a Bratislava. Kurátor-
mi výstavy sú riaditeľ 
Židovského komunit-
ného múzea Maroš 
Borský a archeológ a 
múzejník Štefan Hol-
čík. „Poslaním nášho 
múzea je odhaľovať 
neznáme miesta v his-
tórii a kultúre nášho 
mesta. Artur Szalat-
nai-Slatinský bol vý-
znamným architek-
tom, ktorý navrhol 
mnohé významné bu-
dovy v Bratislave a na 
Slovensku. Bratislav-

ská synagóga je jednou 
z jeho významných 
stavieb, ktorá slávi sto-
ročnicu jej postavenia. 
Symbolicky, miesto 
konania výstavy ve-
novanej architektovi 
Szalatnaiovi, je v jeho 
stavbe, ktorá sa stáva 
hlavným výstavným 
exponátom,“ priblížil 
riaditeľ Židovského 
komunitného múzea 
Maroš Borský.

Výstava prezentuje 
Szalatnaiove brati-
slavské stavby
Szalatnai sa v meste 
usadil v roku 1919, po 
ukončení štúdií v Bu-
dapešti a prežil tu celý 
svoj život. Zvláštnos-
ťou výstavného pro-

jektu je, že prezentuje 
Szalatnaiovu tvorbu v 
synagóge, ktorá je jeho 
majstrovským dielom 
a patrí k jeho najza-
chovalejším stavbám, 
keďže mnohé z nich 
boli zbúrané, presta-
vané alebo sú dnes v 

žalostnom stave. Sy-
nagóga bola postavená 
ako fi liálna synagóga 
ortodoxnej židovskej 
obce. 

(vt)

Staré Mesto vynovilo školské dvory aj interiéry
L

etné prázdniny 
dávajú priestor 
investičným ak-

tivitám v budovách 
staromestských zák-
ladných škôl. Dobré 
plánovanie, rozvrhnu-
tie pracovných síl, ale 
aj predvídavá dôklad-
ná práca na projek-
toch, ktoré umožnia 
samospráve využiť na 
realizáciu investič-
ných zámerov externé 
fi nančné zdroje - eu-
rofondy, sú kľúčové. 

Rozširovanie kapa-
cít a kvalitné špor-
toviská 

Nové ihrisko aktuálne 
vzniká v areáli Základ-
nej školy M. Hodžu. 
Začiatkom leta Staré 

Mesto naštartovalo 
rekonštrukciou ihris-
ka a jeho obvodových 
múrov na Podjavo-

rinskej ulici. „Zničené 
asfaltové povrchy sme 
vybúrali, v zadnej čas-
ti sa asfalt nahradil 
povrchom, ktorý  vyho-
vuje športovým potre-
bám a účelu. Vytvára-
me tak plnohodnotné 
ihriská na futbal, vo-
lejbal, či hádzanú. 
Pribudnú aj mobilné 
exteriérové stoly na 
stolný tenis. Aby sme 
výsledok povýšili ešte 
o kúsok - časť obvo-
dových múrov ihris-
ka bude upravená na 
sedenie pre žiačky a 
žiakov, čo škole umož-
ní za pekného počasia 

presunúť niektoré ho-
diny aj do exteriéru.”
vymenúva Martina 
Zuberská, vedúca in-
vestičného oddelenia 
na miestneho úradu v 
Starom Meste
S nadstavbou Zák-
ladnej školy Dubová 
sa začalo už minulý 
rok v lete. Práce na 
nadstavbe sa pomaly 
uzatvárajú, aktuálne 
sa obnovuje sa aj roz-
siahly školský dvor 
- vybudovaný bude 
nový bežecký ovál. 
Nadstavbou tejto ško-
ly v blízkosti Patrónky 
vznikne vznikne šesť 

kmeňových tried, tri 
odborné učebne a päť 
kabinetov pre peda-
gogický personál. Na 
novom - najvyššom 
podlaží sa vybudo-
vali aj dievčenské a 
chlapčenské toalety. 
Bezbariérovosť je za-
bezpečená priestran-
ným výťahom, ktorý 
predtým škola nema-
la. Celkovo nadstavba 
zvýši aktuálnu kapaci-
tu školy z 433 žiakov o 
158 ďalších miest. 

(jp, MČ Staré Mesto)

celý článok nájdete 
na bakurier.sk
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Herečka Ida Rapaičová sa dožila vzácneho jubilea

Vý n i m o č n á 
s l o v e n s k á 
herečka, pe-

dagogička a recitá-
torka Ida Rapaičová 
oslávila 22. augus-
ta okrúhle životné 
jubileum, krásne 
osemdesiate naro-
deniny. 

Celkovo 35 sezón bola 
táto známa rodáč-
ka z hlavného mesta 
členkou činoherné-
ho súboru Divadla 
Nová scéna, v ktorom 
stvárnila množstvo 
hlavných úloh v dra-
matickom i komedi-
álnom žánri. Jej ne-
zameniteľný hlas znel 
v mnohých podobách 
z rozhlasu a dabingu, 
jej recitátorské ume-
nie môžeme dodnes 
obdivovať na rôznych 
podujatiach. Svoj 
recitátorský kumšt 
a herecké majstrovstvo 
odovzdávala dlhé roky 
študentom herectva 
na VŠMU v Bratislave 
a neskôr i na Akadé-
mii umenia v Banskej 
Bystrici. Vďaka svo-
jej charizme upútala 
aj fi lmových a televíz-
nych tvorcov. Jej tvár 
poznáme z mnohých 

fi lmov, seriálov či tele-
víznych inscenácií.

Napriek veku nepo-
ľavuje 
Svoje jubileum oslá-
vila Ida Rapaičová 27. 
augusta nielen v kruhu 
rodiny, ale aj s priateľ-
mi na podujatí vo Veľ-
kom Klíži pri Topoľ-
čanoch: „Slávnostný 
obed bude v ten deň 
s mojimi najbližšími 
a potom ma čaká kon-
cert, ktorý moji pria-
telia venujú nielen 

mne, ale aj spomienke 
na pána Juraja Sarva-
ša. Bude to prekvape-
nie a darček od pod-
nikateľa a fi lantropa 
pána Gabriela Rehá-
ka, ktorý postavil pri 
Topoľčanoch prírodný 
areál a organizuje tam 
veľa kultúrnych podu-
jatí. Sama som tam ne-
raz ako recitátorka vy-
stupovala,“ prezradila 
krátko pred oslavou 
samotná jubilantka. 
Aj keď momentálne 
herečka neúčinkuje 

v divadle, nakrúca pre 
televíziu a stále sa ve-
nuje prednesu poézie, 
pričom všetky verše 
vie dodnes naspamäť: 
„Práca vždy osvie-
ži ducha. Stopy veku 
sú, nikto nemladne. 
Pri chôdzi mi pomáha 
palička, ale psychika 
a pamäť mi fungujú 
výborne. A okrem toho 
sa obklopujem iba dob-
rými ľuďmi. Stále bý-
vam so svojím synom 

a dcérou, navzájom si 
pomáhame,“ doplnila 
vitálna pani Ida, kto-
rá má v hlave aj naďa-
lej množstvo plánov. 
Navyše, dodnes je pre 

ňu útočiskom a veľ-
kou láskou hudba, na 
klavíri si zahrá veľmi 
rada: „Hrám, ale len 
keď nikto nie je doma, 
už to nie je také, ako 
kedysi. Prsty menej 
poslúchajú. Ale hudba 
vždy bola pre mňa 
dôležitá, cvičí pamäť, 
tríbi sluch, logiku mys-
lenia a napĺňa dušu,“ 
uzavrela s úsmevom 
čerstvá osemdesiat-
nička. 

Zmena kariéry na 
poslednú chvíľu
Málokto pritom o nej 
vie skutočnosť, že roz-
hodnutie dať prednosť 

herectvu pred dráhou 
klaviristky, oľutova-
la iba jediný raz. Ešte 
ako študentka herec-
tva: „Bola to moja úpl-
ne prvá rola v divadle, 
v Shakespearovej ko-
médii Mnoho kriku 
pre nič. Kritika vtedy 
o mojom výkone napí-
sala, že som na posta-
vu nestačila. Plakala 
som v šatni a ľutovala, 
že som odišla od kla-
víra. Vtedy mi pani 

g a r d e -
robierka 
p ove d a-
la múd-
ru vetu: 
Je lepšie 
z a č í n a ť 
odspodu, 
aby bolo 
kam stú-
pať. Sk 
z a č í n a š 
na vrcho-
le, potom 
už iba 
k l e s á š . 
T a k ž e 
nie, ne-
ľutujem, 

stálo to za to a malo 
to zmysel. Smutno mi 
je iba z toho, že mnoho 
kolegov odchádza.“

(vt)

(Dokončenie zo str. 1)

Choďte si tam, kam 
patríte podľa byd-
liska  
Ako prvé sa ho me-
dzi dverami sestrička 
opýtala nie na zdra-
votný problém, ktorý 
ho trápi, respektíve, 
ktorý potrebuje zrönt-
genovať, ale odkiaľ je. 
„Musel som sa preu-
kázať, pričom sestrič-
ka kontrolovala len 
moje trvalé bydlisko. 
Následne mi poveda-
la, že spadám pod iný 
bratislavský obvod, a 
preto ma nevyšetria. 
Že mám ísť do tej ne-

mocnice či polikliniky, 
ktorá je v mojom ob-
vode. Viac sa so mnou 
nebavila a pred nosom 
mi zabuchla dvere,“
neskrýval rozčarova-
nie pacient, ktorému 
pritom len pred pár 
týždňami robili rönt-
gen zubov v nemocni-
ci na Kramároch, ktoré 
taktiež nie sú v obvode 
jeho trvalého bydlis-
ka, no napriek tomu 
ho nemocničný per-
sonál ochotne ošetril. 
Čitateľ Bratislavského 
kuriéra by preto rád 
vedel, čo je vo veci 
a či ide iba o prístup Po-
likliniky Mýtna, alebo 
o celoplošné nariade-

nia, ktoré ale verejnosť 
nepozná. 

Rajónny pacient 
„V zdravotníctve platí 
slobodná voľba leká-
ra. Ale zároveň platí, 
že ak by poskytovateľ 
prekročil únosné pra-
covné zaťaženie, môže 
pacienta odmietnuť 
(samozrejme, okrem 
neodkladnej starost-
livosti). Právo posky-
tovateľa odmietnuť 
pacienta sa nevzťahu-
je na rajónneho pa-
cienta (t. j. pacienta 
s pobytom v zdravot-
nom obvode posky-
tovateľa) – takéhoto 
pacienta nemôže lekár 

odmietnuť z dôvodu 
prekročenia únosného 
pracovného zaťaženia. 
Rajonizácia je ofi ciál-
ne len vo všeobecnom 
lekárstve, pediatrii, 
gynekológii a zubnom 
lekárstve,“ reagovala 
na podnet hovorkyňa 
Bratislavského samo-
správneho kraja, Lu-
cia Forman. A z jej, 
pre niekoho možno 
nejasného stanoviska 
vyplýva, že by sa mali 
mať Bratislavčania 
radšej na pozore, ak 
sa vyberú napríklad 
na spomínaný röntgen 
na pracovisko, ktoré je 
mimo obvodu ich tr-
valého bydliska a ktoré 

býva preťažené. Môže 
sa totiž stať, že ho na 
danom mieste neošet-
ria. 

Zariadenia si selek-
tovanie určujú sami  
„Špecializované am-
bulancie, rtg praco-
viská a podobne teda 
nemajú ofi ciálnu rajo-
nizáciu, ale majú prá-
vo odmietnuť pacien-
ta, ak by tým prekročili 
únosné pracovné za-
ťaženie. V niektorých 
odbornostiach postup-
ne vznikla „živelná“ 
rajonizácia – teda 
interné lokálne pra-
vidlá, komu poskytujú 
služby bez toho, aby sa 

dostali do prekročenia 
svojich kapacitných 
možností. Napríklad 
pľúcni lekári alebo 
diabetológovia si po-
delili Bratislavu a jej 
mestské časti. A aj rtg 
pracovisko na Mýtnej 
takto manažuje dopyt. 
A hoci to zákon expli-
citne nehovorí, ani to 
explicitne nezakazu-
je. Nedomnievam sa 
teda, že tým porušujú 
zákon,“ doplnila ho-
vorkyňa BSK spolu 
s konkrétnymi prí-
kladmi, na ktoré teda 
po novom, má pacient 
brať zreteľ. 

(vt)

Rajonizácia ambulancií v Bratislave?
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Nevyhadzujte 
knihy - darujte ich nám

kontakt 0907 701 786

O jeho knihu je záujem v Japonsku, Indii, 
ale i Španielsku, bude aj na plátnach kín?
N

e n á p a d n ý 
Bratislavčan, 
mohlo by sa 

povedať, že jeden z 
davu, ktorý už roky 
pôsobí v súkromnej i 
verejnej správe na ma-
nažérskych postoch. 
Vyštudoval ekonomi-
ku a pôsobil v energe-
tickom, telekomuni-
kačnom i bankovom 
segmente. Momentál-
ne sa venuje a posú-
va Slovensko vpred v 
oblasti environmen-
tálnej politiky. Mohlo 
by sa zdať, že naplne-
né poslanie, no kaž-
dý človek má aj svoje 
druhé ja. A práve o 
tom sme sa rozprávali 
s Martinom Repom, 
ktorý prerazil so svo-
jou beletriou SPÚ-
TANÍ ČASOM v kra-
jinách ako Japonsko, 
India, či Španielsko, 
a to nie je všetko, pri-
pravuje dokonca ná-
met a scenár pre sfi l-
movanie svojho diela.

Martin, prvá otázka, 
ktorá asi napadne 
každému, koľko ho-
dín má jeden deň?
Viem na čo naráža-
te, nie nebojte sa, 
mám to pod kontro-
lou (smiech). Mojim 
hlavným poslaním 
je momentálne robiť 
Slovensko lepším, čis-
tejším a posúvať vpred 
projekty v oblasti ži-
votného prostredia, 
pretože máme ako 
krajina naozaj čo do-
háňať. Tomu venujem 
už roky plnú kapaci-
tu a môjmu koníčku 
sa venujem skôr po 
víkendoch alebo ako 
kompenzácii tlaku, ak 
sa nejaký vyskytne v 
pracovnom prostredí. 
Každý z nás by mal 
mať nejakú trinástu 
komnatu, svoj paralel-
ný svet, kde niečo tvo-
rí alebo zapája úplne 
iné mozgové centrá. 

Preventívne to fungu-
je fantasticky a som 
presvedčený, že je to 
najlepší spôsob pro-
ti vyhoreniu. Každý 
z nás chce dosiahnuť 
akúsi vnútornú har-
móniu a pre mňa je 
jeden zo vstupov k nej 
práve písanie.

Takže trochu nad-
nesene poveda-
né, cez víkend ste 
z „nudy“ napísali 
mysteriózny román, 
ktorý má šancu byť 
námetom pre sfi l-
movanie a presadiť 
sa celosvetovo?
Tiež som tomu neveril 
a už vôbec nepláno-
val nič také. V prvom 
rade, písanie ma baví, 
je to moje druhé ja, 
formujem si pri ňom 
myšlienky, čo mi po-
máha aj v práci. Ne-
robím to pre úspech 
alebo peniaze, no stre-
távam sa aj s takým 

prístupom. Písanie 
o témach, čo je „IN“, 
resp. čo sa dobre pre-
dáva, nie je pre mňa. 
Vyberám si témy, kto-
ré sú možno ťažšie, ale 
je v nich hĺbka a tá je 
obohacujúca. Samo-
zrejme aj k tomuto 
poznaniu som dozrel 
až po nejakom období 
písania pod pseudo-
nymom na internete, 
skôr pre potešenie a 
akejsi psychohygiene. 
Aj napriek tomu, že 
som neuverejnil nič 
nové takmer desať 
rokov, stále si držím 
ôsmu priečku najčíta-
nejšieho autora. Ná-
pad napísať niečo dlh-
šie a povedal by som 
trvácnejšie, vznikol 
ako reakcia na pozitív-
ne ohlasy od čitateľov.
Inšpiráciou mi boli 
rodina a nikdy ne-
starnúca ingredien-
cia každého príbehu, 
láska. No a z úspechu 

som sám prekvapený. 
Veril som, že nápad je 
originálny, tušil som, 
že by to mohlo zau-
jať, ale nečakal som, 
že si kniha získa kniž-
ných blogerov natoľ-
ko, že získa viac ako 
štyridsať pozitívnych 
recenzii a tak rýchlo 
sa vypredá. Následne 
mi jeden priateľ, ktorý 
sa vyzná na knižnom 
trhu odporučil, nech 
skúsim aj zahraničie, 
pretože kniha má po-
tenciál a tak som skú-
sil (smiech).

Prečo práve Japon-
sko? Slovenský či-
tateľ nemá záujem?
Slovenský čitateľ má 
záujem aj dnes, sú-
dim tak podľa množ-
stva reakcií na mo-
jich facebookových 
stránkach, ale ako ste 
správne poznamenali, 
deň má len dvadsať-
štyri hodín a všetko 
má svoj čas. Verím, že 
aj slovenského čitateľa 
poteším, či už ďalšou 
dotlačou alebo ideálne 
už novou knihou a to 
zanedlho. Ak sa Vám 
však v živote ponúkne 
šanca v podobe záuj-
mu vydavateľstiev z 
Ruska, Japonska, In-
die, či Španielska, do-
konca s distribúciou 
do všetkých španiel-
sky hovoriacich krajín, 
jednoducho ju pevne 
chytíte a to si žiada 
energiu a čas. Pred pár 
rokmi som v jednom 
rozhovore spomenul, 
že ma motivuje, ak 
myšlienkami, ktoré do 
knihy vkladám, mô-
žem ovplyvniť aspoň 
kúsok tohto sveta. 
Vtedy som netušil, že 
budú preložené do ja-
pončiny, španielčiny, 
či hindčiny, je to nao-
zaj úžasný pocit.   

Môžete prezradiť, o 
čom je kniha, že sa 

dokáže presadiť aj 
v úplne iných kultú-
rach?
Naznačím, ale nie veľa, 
pretože je to kniha na 
premýšľanie a každý 
sme jedinečná bytosť a 
každý ju budeme vní-
mať iným pohľadom. 
Zasahuje naše vnútro 
a vyvoláva otázky, kto-
ré sú tu odnepamäti. 
Príbeh muža, ktorý 
hľadá svoju stratenú 
rodinu na pomedzí 
sna a reality. Bol to 
svojím spôsobom ex-
periment, aby aj čita-
teľ bol na vážkach či 
sníva a či bdie. Musím 
povedať, že aj literár-
ny kritici označili die-
lo ako náročnejšie na 
vnímanie, ale práve v 
tom ocenili genialitu 
a spracovanie. Japonci 
to nazvali cestou srdca 
a Španieli zase sondou 
do duše človeka, tak 
si vyberte (smiech)  
V mnohom som sa 
inšpiroval mojou ro-
dinou a na čo som 
obzvlášť hrdý, sú fan-
tastické kresby môjho 
starého otca, umelec-
kého maliara s nesku-
točným talentom, kto-
rý však nikdy nevyužil 
naplno. V tom je čaro 
knihy Spútaní časom, 
starý otec namaľoval 
pred takmer štyri-
dsiatimi rokmi a vnuk 
v súčasnosti napísal 
príbeh, putá času sú 
všade a my všetci sme 
nimi spútaní.

Keďže ste pôsobi-
li a pôsobíte v top 
manažmente rôz-
nych spoločností, 
ako to všetko doká-
žete skĺbiť?
Ako mi raz povedal 
môj priateľ, umelcom 
som sa narodil, stra-
tégom som sa stal. Vo 
väčšine nadnárodných 
korporácií, kde som 
pôsobil, som sa veno-
val stratégii a rozvoju. 

Je to najmä o informá-
ciách, vízii, schopnosti 
správneho načasova-
nia a v neposlednom 
rade o šiestom zmysle. 
A tak vznikne príbeh o 
úspešnej spoločnosti, 
takže vlastne nepria-
mo píšem aj v práci 
(smiech). Ak to zo-
beriem čisto pragma-
ticky, všetko je o har-
mónii, pretože tento 
svet je na nej založený, 
všetka radosť či šťastie 
plynie z rovnováhy. 
Trvalo mi dlhšie nau-
čiť sa spravodlivo roz-
deliť čas, ktorý mi bol 
darovaný, tak aby som 
nič a nikoho neukrátil 
a tým neobral najmä 
seba o všetko to, čo ži-
vot ponúka.

Vyzeráte ako veľmi 
činorodý človek, 
aké sú Vaše ďalšie 
životné plány, sny?
Áno snívam veľa, do-
konca niekedy aj cez 
deň (smiech), ale prá-
ve sny sú pre mňa hna-
cím motorom. Čo sa 
týka plánov v umelec-
kej oblasti, predovšet-
kým chcem dopísať 
ďalšiu knihu, trochu 
sa s ňou motkám, ale 
obhajujem sa sám 
pred sebou, že téma 
nevedomia je predsa 
len trochu náročnej-
šia. Čo sa týka knihy 
Spútaní časom, jeden 
priateľ, ktorý sa vyzná 
na fi lmovom trhu, mi 
odporučil, nech skú-
sim produkčné agen-
túry, pretože kniha má 
potenciál aj na fi lmové 
spracovanie. Nechaj-
me sa teda prekvapiť, 
či tento príbeh bude 
mať pokračovanie aj 
na fi lmovom plátne.

(pk)
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Bratislava bola vo svojej histórií 
vždy mnohonárodnostným a mno-
ho etnickým mestom. Do dnešných 
dní je to vidieť  na mnohých jeho 
hmotných pamiatkach.  Medzi vý-
razné skupiny, ktoré formovali ob-
raz mesta boli Nemci. Prvú veľkú 
prisťahovaleckú vlnu z nemecky 
hovoriacich krajov zažilo mesto 
v období 11. a 12. stor., kedy veľa 
nemeckých rodín z oblastí Bavor-
ska, Franska a Durínska reago-
vali na volanie uhorských kráľov, 
aby prišli do Uhorska. Nemecký 
zmysel pre meštianstvo výrazným 
spôsobom formovalo ráz mesta 
Prešporok. Mnohé stavby, ktoré 
prekonali všetky nepohody vekov o 
tom svedčia dodnes. Keď sa človek 
pozrie na staré mapy, nájde veľké 
množstvo nemeckých miestopis-
ných nemeckých názvov pre rôz-
ne miesta, polia, bažiny, rieky a 
parcely. Dôvodom pre opustenie 

vlasti bol častokrát nedostatok 
priestoru, a tak prisťahovalci pri-
chádzali v celých uzatvorených 
komunitách. Boli to predovšetkým 
remeselníci, baníci, kupci, ale aj 
sedliaci, ktorí však neprichádzali 
so zbraňou v ruke, ale s pluhom. 
Usilovnou prácou klčovali lesy, vy-
súšali močiare, premieňali divoči-
nu na úrodnú zem. Prinášali so 
sebou nielen svoj um, ale aj zmysel 
pre poriadok a predovšetkým ne-
mecké právo. Spolu s tu žijúcimi 
Maďarmi a Slovákmi tak vytvorili 
na tú dobu veľký blahobyt. Veď 
na vrchole tohto obdobia, v 
14. stor. tvorili Nemci 
celú štvrtinu obyva-
teľstva. Tretiu veľ-
kú prisťahovaleckú 
vlnu zažil Prešporok 
v 16. a 17. storočí, 
v časoch kedy sa tu 
usídľovali mnohí 

protestanti z rakúskych krajín. Keď 
sa prešporský dedičný komitatný 
gróf Mikuláš Pálff y oženil s dcé-
rou Jakuba Fuggera, mnohí Nemci 
prišli z Bavorska, predovšetkým 
z Augsburgu. Známy augsburský 
sochár vytvoril náhrobok  zosnu-

lého Pálff yho. Od au-
gsburského maliara 
Jonáša Dreutwelta 
pochádzajú alego-
rické maľby rad-
ničnej sály z roku 

1693. Hospodár-
sky sa rozrastajúce 

mesto skoro 
pritiahlo 
aj pri-
s ť a h o -
v a l c o v 
z iných 
n á r o -
d o v . 
N a 

Schöndorfskom predmestí sa 
týmto spôsobom usadili Maďari, 
hlavná ulica sa preto nazývala aj 
uhorská. Mnoho Slovákov prišlo 
do mesta v čase tureckých vojen, 
a potom v čase reformácie a pro-
tireformácie. Rozvoju mesta vý-
razne prispelo aj prisťahovalectvo 
Židov, predovšetkým z oblasti Ha-
liče, južného Ruska a Ukrajiny, a 
to už od 14 stor. Židia sa usádza-
li v novovznikajúcej štvrti medzi 
mestom a   hradom. Dnes je Brati-
slava hlavným mestom Slovenska 
so silným slovenským prisťahova-
lectvom predovšetkým po druhej 
svetovej vojne. Je však dôležité, aby 
si ctila aj svoju nemeckú a inoná-
rodnostnú tradíciu, lebo je to ne-
oddeliteľná súčasť našej histórie.

Mgr. Sven Šovčík
Propagátor histórie Bratislavy

V   30-tych rokoch minulého storočia, kedy sa dá o Bratislave hovoriť stále ešte ako aj o nemeckom meste, o čom svedčila prítomnosť početnej ne-
meckej menšiny starých Prešpurákov, vydalo vydavateľstvo Samuela Steinera útlu knižôčku Karola Benyovszkého „Mýticky starý Prešporok“. 

Nie je od veci si v tejto knižke po rokoch zalistovať a prerozprávať staré príbehy.

Prešporok, mesto nemeckých prisťahovalcov
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Festival Symfónia umenia v Ružinove
Po roku sa za-

čiatkom sep-
tembra bude 

v Ružinove konať 
tretí ročník mul-
tižánrového fes-
tivalu Symfónia 
umenia. Už uplynu-
lé dva ročníky sa 
tešili veľkej obľube 
a aktuálny ročník 
tiež prinesie bohatý 
program, kde hlav-
nými hviezdami 
budú známe zná-

mej opernej scény.

Aj takýmto spôsobom 
bratislavský Ružinov 
podporuje umeleckú 
sféru a prináša umenie 
širokej verejnosti bez-
platne či za dostupnú 
cenu. Na otváracom 
koncerte festivalu a po 
prvý raz na Slovensku 
vystúpi svetovo pre-
slávený tenor Rolando 
Villazón. Rodák z Me-
xiko City je nositeľom 

viacerých prestížnych 
vyznamenaní. Úspeš-
ne vystupuje na všet-
kých dôležitých oper-
ných scénach sveta 
– v Berlíne, Mníchove, 
vo Viedni, Miláne či 
v New Yorku. 

Hviezdy svetového 
formátu 
Ďalší svetový tenor 
José Cura bude zase 
hviezdou záverečné-
ho koncertu symfónie, 

a to 10. septembra. 
Po prvý raz vo svojej 
kariére venuje ten-
to výnimočný spevák 
celý koncert hudbe, 
ktorá vychádza z jeho 
latinskoamerického 
pôvodu. Slovenské 
publikum si môže 
v premiére vychutnať 
umenie plné vášne a 
temperamentu, ta-
kých príznačných pre 
tento druh hudby. 

Desať dní plných 
hudby 
Desať septembro-
vých dní však prinesie 
aj symfonický kon-
cert so spomienkou 
na Karola Duchoňa, 
rozprávkový symfo-
nický koncert s naj-
krajšími rozprávkami 
pre deti či symfonický 
koncert s hudbou z 
najsilnejších fi lmov o 
holokauste pri príleži-
tosti pamätného Dňa 

obetí holokaustu a ra-
sového násilia.
Symfónia umenia, 
ktorá potrvá od 1.9. 
do 10.9., je dôka-
zom toho, že ume-
nie patrí k Ružino-
vu. Viac informácií 
a program festiva-
lu nájdete na symfo-
niaumenia.sk.

(bak)

Podujatie opäť otvorí riaditeľka festivalu Andrea Kozáková. Nielen Ružinovčania sa môžu opäť tešiť aj na koncert na Štrkoveckom jazere.

Namiesto Planetária mesto peniaze 
použije na realizáciu prekrytia Staromestskej ulice
(Dokončenie zo str. 1)

Ide o projekt, ktorý je 
na úplne inej úrovni, 
vymyslený do detailov 
vďaka architektom, 
statikom, odborníkom 
na akustiku či životné 
prostredie. 
Plató je odborne vy-

pracovaný návrh, kto-
rý bol konzultovaný so 
všetkými dôležitými 
aktérmi, a mesto ho 
pred časom predstavi-
lo aj miestnym obyva-
teľom.
Celému procesu pred-
chádzal podrobný 
zber dát - historic-

kých, aj súčasných. 
„Chceme, aby vzniklo 
súvislé prepojenie pre 
peších zo Židovskej 
v smere od Zámockej 
ulice priamo do pred-
polia Dómu svätého 
Martina, ku ktorému 
sa budú môcť dostať 
použitím schodiska 

alebo výťahu, takže 
bude to aj bezbariéro-
vé. Vytvorením nového 
parku, ktorý bude 218 
metrov dlhý, ale sle-
dujeme aj ekologický 
rozmer a dokonca aj 
zdravotný“ nechal sa 
počuť primátor Bra-

tislavy Matúš Vallo, 
ktorý dodal, že autá 
prechádzajúce Staro-
mestskou produkujú 
extrémny hluk a tým-
to projektom sa loka-
lita  ozdraví a citeľne 
odhluční.
V neposlednom rade 

je to projekt, ktorý 
môže Bratislavu po-
sunúť ďalej a spraviť 
ju opäť o čosi turis-
ticky atraktívnejšou, 
pribudnú vyhliadky na 
mesto z úplne novej 
perspektívy. 

(bak, viz. MIB)
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Obrovský záujem návštevníkov o Bratislavský lesopark

(Dokončenie zo str. 1)

Ďalšie skupiny náv-

števníkov tvorili psíč-

kari (9%) a bežci (6%),“

uvádzajú zástupcovia 

organizácií.

Tradične najsilnejšie 

sú letné mesiace, no 

veľký počet návštevní-

kov lesopark priťahuje 

aj počas iných mesia-

cov. „Z hľadiska sezón-

nosti sú silnými me-

siacmi marec až máj, 

na jeseň september a 

október, dosahujú cca 

80% najsilnejšieho 

mesiaca jún,“ uvádza 

správa z prieskumu.

Dokument tiež posky-

tol informácie o kon-

krétnych lokalitách 

vstupu návštevníkov 

do lesoparku. Hlavný-

mi vstupnými brána-

mi sú Cesta mládeže, 

Partizánska lúka a Ho-

ráreň Krasňany.

Získané dáta majú 

slúžiť na lepšie pláno-

vanie aktivít v Brati-

slavskom lesoparku, 

ale aj pri tvorbe udrža-

teľného prostredia pre 

ďalšie generácie, in-

formoval Marek Páva,  

poverený riadením or-

ganizácie Mestské lesy 

v Bratislave.

Bratislavský lesopark 

je neodmysliteľnou 

prírodnou súčas-

ťou hlavného mesta. 

Prieskum potvrdzuje 

obrovský záujem oby-

vateľov i návštevní-

kov Bratislavy o toto 

miesto a zároveň je 

podkladom pre tvorbu 

ďalších projektov sprí-

jemňujúcich čas tráve-

ný v tejto zelenej oáze.

(jp, foto medvedkudajlabku.sk)

w www w. k oo n d i t o rr e i k o r mm u t h . s kkk
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